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Hi ha una cançó d’en Raimon que comença així: Al meu país la pluja no sap 
ploure ...

A casa nostra, no és que no en sàpiga, és que fa mesos que se n’ha oblidat de 
com fer-ho i quan s’hi posa ho fa com a desgrat, com si li fes mandra. De l’abril 
aigües mil, res de res. El maig, però, ha començat fent honor a allò de cada dia 
un raig o gairebé. Potser han fet efecte els precs i les rogatives que s’han fet en 
alguns indrets. Ja se sap que la fe mou muntanyes. Tant se val. Fins fa poc, feia 
basarda mirar el riu, la sèquia o les basses dels ànecs, ara, si més no, el paisatge 
s’ha rentat la cara, podem veure almenys un pam d’aigua i la gent de les Hortes 
segur que està contenta d’haver regat. No es pot abaixar la guàrdia, però, con-
tinuem en sequera. Ens calen pluges persistents, no xàfecs o episodis de curta 
durada. Amb la pluja recollida darrerament, alguns embassaments tan sols han 
pujat un 3%. Som un país mediterrani de sequeres recurrents, no ho oblidem, 
agreujat pels efectes del canvi climàtic que ha vingut per quedar-s’hi. El més 
intel·ligent que podem fer és adaptar-nos-hi i gestionar com cal la nova situació. 
Tots hi estem implicats. Hi ha un primer estadi de responsabilitat individual com a 
ciutadans. Ja fa temps que se’n parla d’evitar el malbaratament de l’aigua i tothom 
pot fer-hi alguna cosa per estalviar-ne. Un segon estadi seria l’ús que en fan les 
explotacions agrícoles i la resta d’empreses i el tercer tocaria a les institucions, 
quant al control del consum i la gestió en la distribució. A Salt, per sort, de moment 
no patim restriccions a les llars com a altres llocs. Al poble ja fa temps, però, que 
hi ha fonts tancades i s’ha limitat el reg de les zones enjardinades.
Com a municipi de més de 20.000 habitants, l’ajuntament ha hagut de presentar 
un Pla d’Emergència contra la sequera a la Generalitat que està en tràmits d’apro-
vació i esperem que no calgui posar-lo en pràctica.
El passat 4 de maig el Govern va aprovar, finalment, la Llei contra la Sequera que 
preveu millorar el control de les xarxes de distribució i potenciar les dessalinitza-
dores.
El dia 6, va tenir lloc a Girona la Cimera Social per l’aigua que va aplegar entitats 
ecologistes i moviments socials com a protesta per la cimera política de finals de 
març, que va acabar sense acord. Van elaborar 50 propostes que faran arribar al 
Govern: l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) ha de donar informació als ciutadans 
sobre el consum, demanen transparència en la gestió de l’aigua, aturar el gran 
volum d’exportació de fruita i animals que consumeixen molts recursos hídrics i 
apostar per la sobirania alimentària i prohibir l’aigua potable per regar o netejar 
carrers. Consideren també que la nova llei és electoralista perquè no té en compte 
la necessitat d’aplicar mesures urgents i preveu una moratòria a l’hora de sancio-
nar els municipis que no redueixin el consum.
No van massa desencaminats, si la tendència és que les sequeres siguin més 
persistents, haurem d’anar cap aquí i adequar el que calgui.
Que l’aigua és vida és un fet incontestable. També ho ha de ser fer-ne un ús res-
ponsable i adoptar mesures amb valentia, si es dona el cas.



Segur que la majoria heu sortit a caminar per les hortes i les deveses de Salt en alguna ocasió (i si no, hauríeu...). Però poques 
persones són realment conscients que aquests espais ocupen fins al 47% del nostre terme municipal. Tot un privilegi poder gau-
dir-ne per fer-hi una bona passejada, però sobretot per tota la riquesa de coneixements, el patrimoni històric que representa i  per 
les plantes, insectes i animals que hi viuen. Un saber que podríem relacionar amb el concepte indígena de la “Chagra”, la terra 
vista com un espai multidimensional on comença i acaba el cicle de la vida, on relacionar-se per allò essencial que ens afecta 
a tots, més enllà de les diferències. Un concepte que, curiosament, apareix al diccionari de la Real Academia Española com a 
sinònim d’incult i de provincià. Per revaloritzar aquest espai i rescatar-ne la saviesa, s’ha creat l’associació Milfulles, formada per  
la Pilar Martínez, l’Isaac Bosch i l’Enric Cassú. 

Tres persones interessades en l’agroecologia, però 
que veniu de llocs diferents, com us vau trobar?

Pilar Martínez (PM). En el meu cas jo venia del cul-
tiu de les plantes aromàtiques i medicinals; i com que 
sempre he estat treballant en l’àmbit social i educatiu, 
m’imaginava l’agricultura i el cultiu com un mitjà per 
generar oportunitats, sobretot amb persones amb di-
ficultats d’accés al món laboral. Havia estat treballant 
en diferents projectes de suport a dones immigrades 
i veia que aquests processos no tenien en compte les 
seves habilitats. Pensava que moltes d’elles es podien 
expressar en la terra. Vaig venir a treballar a Salt, en el 
pla comunitari i vaig conèixer l’Isaac. 
Isaac Bosch (IB). Sí, el nexe entre nosaltres va ser l’Ate-
neu. Jo sempre havia tingut interès per les hortes. El 
meu pare, l’any 81 ja escrivia a la Farga articles sobre 
la saviesa dels hortolans de Salt. Ell sempre hi ha tingut 
molt interès, d’alguna manera m’ho ha traspassat. El 
lligam amb la terra també em ve de l’amistat familiar 
amb els masovers de la finca del Marquès de Camps, 
de petit hi anava molt. Però sobretot vaig entrar en con-
tacte amb l’horta quan vam heretar un hort dels meus 
sogres, em vaig apuntar a un curs per aprendre’n i allà 

vaig conèixer 
en Joel Ferrer, 
que era el pro-
fessor. Amb 
ell vam enge-
gar la Comis-
sió Pagesa 
dins el marc 
de l’Ateneu 

Popular per intercanviar coneixements, fer trobades, 
fòrums... Vam començar a picar pedra en aquest sentit 
i a buscar aquesta saviesa. I aleshores va aparèixer la 
Pilar, que va saber que hi havia aquesta comissió i ens 
va voler conèixer. Ella disposava d’un hort i vam veure 
l’oportunitat d’engegar alguna cosa. 
Enric Cassú (EC). En el meu cas, acabava de tornar 
a Girona després d’haver passat deu anys a la selva 
amazònica. Buscava un espai amb una mica d’oxigen. 
El que havia après allà, bàsicament, és que tot comen-
ça en el que a Colòmbia en diuen “la chagra” i aquí, 
l’hort. L’hort no és només un espai de cultiu de produc-
ció, sinó d’educació, de socialització, de cura, de salut, 
un espai multidimensional. Jo arribo aquí amb aquesta 
idea i veig que aquí no és tan diferent, però sí que hi ha 
hagut altres processos i està poc valoritzat. Sobretot hi 
entro en contacte perquè faig una campanya d’educa-
ció ambiental per l’Ajuntament de Salt i aquí veig que 
hi ha molt de potencial, que està molt desconnectat i 
poc valorat, però que el coneixement i riquesa hi són. 
Aleshores m’interesso per la Comissió Pagesa, ens co-
neixem amb l’Isaac i la Pilar, i tot comença a fluir.

I decidiu fer un pas més i fer-vos associació.

PM. Ens constituïm legalment com a associació per 
tenir més facilitat a l’hora de trobar finançament, esta-
blir ponts amb l’administració, però l’esperit és el de la 
Comissió Pagesa perquè la idea segueix sent la de ge-
nerar un espai, una feina comunitària d’enxarxament: 
compartir coneixements, un espai horitzontal on tots 
els coneixements són benvinguts.
IB. Les idees i els objectius són els mateixos, però un pla 

Camp d’avinença

ASSOCIACIÓ MILFULLES, formada per Pilar 
Martínez, Isaac Bosch i Enric Cassú.

Pròximes activitats:  
Els matins dels divendres a l’hort de Milfulles 
hi trobareu ‘portes obertes’ per tothom qui vul-
gui passar una estona connectat a la terra i a 
l’entorn més natural.

Més informació a: 
milfulles.associacio@gmail.com

entrevista
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estratègic més definit, per bé que seguim comptant amb 
diverses aliances: biòlegs, aficionats a l’horta, etc. Molta 
gent que hi està vinculada i que són de la comissió. 
EC. També, a mesura que ens anàvem constituint com 
a associació, definint les línies d’acció, ens adonàvem 
que estàvem seguint una tradició molt saltenca: tots els 
grups de persones, moviments que s’han anat creant al 
llarg dels anys per defensar aquest territori. Hi ha ante-
cedents de moltes associacions que han fet molta feina i 
han pogut rescatar aquest espai en moments complicats 
com ara Marfull, els Amics de les Deveses o el Blauet. 
Nosaltres també volem seguir aquesta tradició de movi-
ments socials que han revitalitzat aquests espais. 

Quins són els principals objectius de l’associació?

PM. Tenim tres eixos de treball. El primer seria la in-
vestigació del patrimoni hortícola i la seva  divulgació. 
Recuperar la memòria oral dels hortolans que porten 
tota la vida aquí i coneixen perfectament cada racó, 
cada camí, i això és important posar-ho en valor. Saber 
d’on venim per estimar el que tenim, donar-li el reconei-
xement que mereix perquè durant segles ha alimentat  
la població i ha sigut una font de salut.  
IB. Un dels objectius d’aquest eix de recuperació del 
patrimoni seria acabar fent un centre d’interpretació. A 
Salt tenim el Museu de l’Aigua, la Fira del Cistell i la 
Fira del Planter, però creiem que falta un espai dedicat 
a les hortes. Dins d’aquesta línia, recentment hem fet 
una acció per recuperar una paret de recés que es pot 
visitar, a la zona dels Comuns Vells.

I els altres dos eixos de treball són?

EC. El segon seria dinamitzar aquesta zona, contribuir 
a la gestió comunitària dels horts. És a dir, fer una mica 
d’interlocució entre els usuaris actuals, siguin professi-
onals o no -hi ha 5 professionals i 350 que no ho són-, 
donar-los pes i veu, que és el més difícil. Perquè la 
diversitat que hi ha a Salt també es veu representada 
aquí, però justament és més fàcil connectar-se a través 
de la terra i a través de les eines. Fa 40 anys tothom 
es coneixia, hi havia una autoregulació més fàcil, però 
ara amb més de 300 usuaris de diferents orígens i tra-
dicions, hem de fer un esforç conscient per posar-nos 
d’acord. Aquesta és la feina de gestió comunitària per 
un espai comunitari.      
PM. I en tercer lloc l’educació i sensibilització: aquest 
és un objectiu fonamental que volem treballar amb 
AFA’s, escoles, associacions de veïns, etc. Fer de pont 

i traslladar aquest 
coneixement a la 
població, que mol-
tes vegades viu 
d’esquena a les hor-
tes i qui passa per 
aquí, en general, ni 
s’hi fixa. També ens 
agrada difondre el 
coneixement de les 
plantes remeieres i 
tota la biodiversitat 
cultivada o no culti-
vada en aquest ter-
ritori. Una riquesa que ens connecta amb aquesta au-
tosuficiència cap a la qual hauríem d’anar caminant, un 
sistema alimentari territorialitzat, el reconeixement dels 
recursos que de manera natural es generen al territori, 
plantes que tenen molt de valor medicinal i nutricional. 

Com rep la gent usuària de les hortes la vostra pro-
posta comunitària?

PM. En general, el col·lectiu més nombrós són perso-
nes grans que venen a passar l’estona i que per tant 
no volen gaire maldecaps. Però hi ha temes com l’ai-
gua o la seguretat que preocupen a tothom perquè la 
gent vol tenir els recursos a l’abast i estar tranquil·la. 
Però això requereix un treball de formigueta: d’escoltar, 
d’estar aquí amb el cor i amb tot el carinyo i entenent a 
un i a l’altre. Es requereix un treball constant i, el més 
important, la complicitat de l’administració local, la més 
propera, que de moment no està oferint gaire aquesta 
reciprocitat. Sí que hi tenim contacte però no acaba de 
quallar un pla com podria ser, per exemple, la creació 
d’una taula de debat amb representació dels hortolans, 
dels professionals, d’algunes associacions de veïns, 
gent de l’ajuntament, etc. Estem parlant d’un espai 
summament important pel desenvolupament local del 
municipi, que representa el 47% de la superfície del 
territori. Volem fer veure a la gent que aquest espai ha 
estat el passat, és el present i ha de ser el futur.

L’ordenança actual sobre l’ús d’aquest espai és 
adequada a la realitat?

EC. És un tema complex. L’última ordenança ha millorat 
respecte l’anterior, bàsicament perquè s’ha adequat al 
Pla Especial i Urbanístic de Salt on hi havia contradicci-
ons en aquest sentit. Ara bé, l’ordenança té en compte 
els usuaris actuals o els hi vol donar una cobertura legal? 
No especialment. No hi ha hagut un procés participatiu 
suficient de la pròpia gent que hi treballa, que habiten 
aquest territori i l’ordenen cada dia, faci sol o faci fred. 
Crear una ordenança que parteix d’ideals, però sense 
entendre el que està passant, deixa a la població fora de 
lloc. Hi ha punts més fàcils de treballar, situacions òbvi-
es, com que no es pot permetre el barraquisme, que la 
gent vingui a viure aquí perquè això acaba sent una altra 
cosa; però després hi ha altres aspectes que es podrien 

Entrevista a l’Associació Milfulles
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treballar amb un procés més participatiu i més acurat. 
L’altre problema és que si tens una ordenança però no 
tens la capacitat per aplicar-la, això també crea més de-
safecció respecte a qui emet les normes. Les normati-
ves que no et representen creen un enfrontament amb 
l’ajuntament que no és gens saludable pel territori. 
IB. També caldria pensar que, quan un municipi té tants 
metres quadrats d’espai d’horta, segurament mereix una 
figura concreta que ho gestioni, un tècnic específic, per-
què no és el mateix la zona d’horta que parcs i jardins.
EC. El 2002 es va aprovar finalment, gràcies als mo-
viments socials, que l’1% del pressupost d’aquest mu-
nicipi es destinés a la conservació i protecció de les 
hortes. Som al 2023 i no en fem prou amb aquest 1%. 
Les coses han canviat molt, sí que s’ha donat un marc 
de protecció però també s’ha de pensar en la dinamit-
zació, que és una mica el que fem nosaltres. 

Parlem d’un tema d’actualitat: la sequera. Com 
s’està gestionant aquí el tema de l’aigua? Es va tan-
car per les obres a la Pilastra però després s’han 
mantingut les restriccions per la sequera, una situ-
ació complicada, entenc. 

EC. La situació de sequera ha posat en evidència la falta 
d’organització, tant administrativa 
com del propi territori i els seus 
usuaris, que són molt diversos: les 
centrals elèctriques, piragüistes, 
els tres ajuntaments -Bescanó, 
Salt i Girona-, i la Comunitat de 
Regants. Quan l’Agència Cata-
lana de l’Aigua obre algunes do-
tacions per regar els cultius, s’ha 
de tenir una gestió àgil del que 
són les comportes i els bagants. 
Això fins ara ho estava fent l’ajun-
tament, però l’administració té els 
seus horaris, no tenen prou per-
sonal ni recursos, i això no s’es-
tà fent prou àgilment, de manera 
que podem perdre o desaprofitar 
l’aigua en un moment de màxima 
escassetat. En general, podríem 

tenir un molt millor ús i una racionalització de l’aigua efi-
cient si hi hagués un control i una gestió àgils a través de 
l’entesa entre els diferents usuaris. 
PM. I a més hi ha un altre nivell que és la coordinació i 
organització amb altres comunitats de regants des del 
Pasteral cap aquí. Tot això també s’hauria de coordinar, 
per aprofitar els dies que les altres comunitats no estan 
regant i així podria entrar més cabal per la Sèquia, un 
sistema mil·lenari, però que té algunes deficiències tèc-
niques. Això requereix un segon nivell de coordinació 
entre tots els membres de la comunitat d’usuaris, amb 
els membres d’altres comunitats de regants. A nivell 
intern de les hortes també hem de fer molta feina per 
millorar la gestió i eficiència del rec. Tots enfocats cap a 
un mateix objectiu, administració i usuaris, amb un con-
sens al territori i una voluntat política real d’apostar-hi. 
Salt és un municipi absolutament privilegiat, al cantó 
del riu, amb aquesta franja de terra fèrtil, amb aquesta 
població súper diversa, que té la seva complexitat però 
també una riquesa que és el seu potencial; la biodiver-
sitat fa resilients els ecosistemes.

Algun altre projecte que estigueu treballant ara des 
de l’associació?

PM. Dins el projecte d’economia social Som de Salt, 
impulsat per la Generalitat i coordinat per l’Ateneu, 
se’ns ha donat també un impuls molt important. Amb 
el suport de l’Escola Agrària de Manresa hem finançant 
un curs d’agroecologia amb el grup de dones gambi-
anes per aprendre entre totes el que elles cultiven a 
l’època de més calor, doncs veure com seria fer tot un 
cicle i començar un projecte productiu, que seria una 
quarta línia de l’associació, per oferir productes a peti-
ta escala i assequibles per a tot-
hom: tenir una parada al mercat o 
oferir alguns berenars saludables 
en alguna escola, etc. Seria molt 
interessant per establir contactes 
amb un consumidor final que va-
lorarà el que s’està fent perquè 
sap d’on ve, coneix  les persones 
que ho estan cultivant  i fins i tot 
pot venir a veure on es cultiva. 

Agnès Cabezas Horno
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SINTONITZA’T

☑ Si vols perdre els kg de més de manera saludable.
☑ Si vols controlar els nivells de colesterol i triglicèrids.
☑ Si estàs preocupat per la tensió arterial.
☑ Si has de controlar els nivells de glucosa en sang.
☑ Si tens fetge gras.

Aleshores, aquest programa és per a tu!

INSCRIU-TE AL PROGRAMA

amb el

• Com aconseguir  un pes adequat a la nostra estruc-
tura corporal?
• Com regular el metabolisme i tenir controlats alguns 
paràmetres com colesterol, triglicèrids, glucosa, tensió 
arterial, fetge gras...
• Incorporar moviment diari integrat per millorar la salut
• Augmentar l’autoestima i sentir-nos bé emocional-
ment
• Augmentar coneixements referents al nostre cos per 
autoregular-nos i adquirir hàbits saludables
Tot això ho podem aconseguir amb el mètode ALDIE-
TICA que es basa en un canvi de paradigma, que vol 
dir incloure “canvis naturals” a la nostra vida per aju-
dar-nos.
Oblida’t de les dietes de sempre i apunta’t al nou mè-
tode a la farmàcia i comprova-ho en primera persona: 
fem un seguiment personalitzat d’exercicis, receptes, 
consells, tallers per aprendre a llegir les etiquetes del 
que compres...
Notaràs els resultats ràpidament i et sentiràs més vital 
que mai, gràcies als nous hàbits saludables adaptats al 
teu cos. Aprèn a ESTIMAR-TE, a VA-
LORAR-TE i a GAUDIR.
Per què ens engreixem i/o perdem la 
salut? En general mengem més del 
que cremem i a més uns menjars molt 
diferents dels que menjaven els nos-
tres avis: més processats, més sucres 
i hidrats de carboni...que s’acumulen 
al nostre cos en forma de grassa, de 
triglicèrids. També ens movem menys, 
mengem moltes vegades al dia... i en-
senyem al nostre cos que sempre que 
vol gasolina n’hi donem. L’hem de fer 
desaprendre els mals hàbits i introduir 
els nous, que ens ajudaran a aconse-
guir els nostres objectius.
Per exemple:
- Menja màxim 3 cops al dia
- Fes 5 respiracions abans de cada 
àpat
- Menja assegut, tranquil i mastegant 
bé
- Elimina aliments processats i alcohol
- Etc....
Et sembla possible fe aquests canvis? 
HO ÉS! I ENS APORTA UNS BENEFI-
CIS QUE NI T’IMAGINES!!
SINTONITZA’T!!
Estar ben informat ens ajuda a decidir 
el que més ens convingui. A la farmàcia 
Baleri t’informem, t’assessorem i t’aju-
dem en el que calgui.

L’equip de la Farmàcia Baleri Salt

Campanya Aldièticasalut
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La Conxa va néixer a Salt  un mes de setembre. De 
petita vivia al carrer Major, número 213, just al cos-

tat on té la seva estimada botiga. És filla de la vila i 
Saltenca pels quatre costats.

He de confessar 
que em va costar 
força poder fer les 
“Converses”amb ella;  
es resistia, em deia 
que no li agradaven 
els protagonismes 
ni les fotos, ni sortir 
a cap revista. Final-
ment la vaig convèn-
cer.  Se m’havia po-
sat entre cella i cella 
que la Concepció 
tenia moltes coses a 
explicar,  em seduïa 
poder-li estirar alguns 

dels seus pensaments i sobretot vivències, perquè són 
molts els anys viscuts. I com totes les històries m’agra-
da començar pels inicis, i així ho vàrem fer. 
Conxa, explica’m coses de la teva infància.
La meva mare era de Salt i el meu pare de Tarradellas. 
Sóc filla única. Vaig tenir una família que em va estimar 
molt; recordo que vaig ser una nena molt feliç. Com totes 
les criatures, fèiem mitja vida al carrer, jugàvem sense 
preocupacions... abans sí que els  “carrers eren nostres” 
-no com ara que s’han tornat un perill costant. Vaig anar a 
l’escola de les “Dominiques”, i de més gran vaig estudiar 
comerç. Tinc records molt entranyables d’aquella època... 
La vida en aquell temps, per mi, era fàcil, bonica. 
Com et va sorgir la idea d’obrir una botiga?
Haig de rebobinar la pel·lícula de temps passats. El 
meu pare era mosso d’un magatzem de perfums,  i 
jo anava a visitar-lo sovint perquè m’agradava sentir 
aquella olor especial tan captivadora que em tenia el 
cor robat. Un bon dia, una de les noies que treballava 
amb ell va plegar i em varen agafar a mi; primer feia de 
dependenta, i després vaig estar uns anys al despatx. 
M’agradava molt la feina, la meva fita era entrar en el 
món de la perfumeria  i aprendre un ofici.  
El juny de l’any 1963 vàrem obrir la nostra botiga, en 
principi la gestionava la meva mare, la Paquita, i la idea 
era que un dia aquest establiment seria per mi. Era una 
botiga “amb encant” recordo que era una de les més 
boniques de Salt; teníem productes selectes, amb mar-
ques conegudes i molt innovadores. Veníem perfums i 
colònies, vestits de festa i de comunió. La roba interior 
era la nostra debilitat, la venda era bona. Els nostres 
clients eren força fidels, tant és així, que avui en dia 
familiars i fills encara vénen a comprar a casa, perquè 
saben que tinc productes de qualitat i que no he baixat 
la guàrdia. Anys més tard, quan la mare es va jubilar, 
la vaig agafar jo, i fins ara. Aquesta botiga és com una 
filla, l’he cuidat i mimat, i intento seguir amb la mateixa 

línia del principi. Una empresa, sigui la que sigui, ne-
cessita una constant renovació i inversió, i quan tens 
una porta oberta al públic has de vendre i saber ven-
dre. Per poder viure dignament  hem d’estar al dia, no 
podem badar. El sorgiments de les grans àrees ens ha 
fet mal, la competència és el pa de cada dia, però jo 
segueixo dempeus, i cada matí vinc i  obro la porta, 
perquè la botiga forma part de mi i ens necessitem.  
Què seria del poble sense els petits negocis? Aquests 
donen color, llum, seguretat i vida.  A l’hivern, a les sis 
de la tarda ja és fosc, i faria mitja basarda passar pels 
carrers sense la nostra il·luminació. L’atenció personal 
que fem rere un mostrador a part de vendre, és també 
saber escoltar. És com un petit consultori on exteriorit-
zen alguns problemes personals, i nosaltres, hem de 
donar ànims; aquest consol no el troben en els grans 
magatzems actuals, on hi trobes de tot, menys tracte 
humà. Un altre gran competidor  és la “venda online”,  
diuen que és més còmode i ràpid... els temps van can-
viant, què hi farem.  Però la meva botiga resisteix. Vaig 
tenir una gran alegria quan la Cambra de Comerç em 
va atorgar un premi l’any 2016,  pel comerç amb cin-
quanta anys d’història, em va fer sentir molt orgullosa 
i agraïda.   
Són comptats els petits comerços Saltencs  que aneu 
resistint, i ens provoca molta tristesa veure el tanca-
ment d’aquests petits negocis de tota la vida!  Comprar 
en un lloc on t’ofereixen un tracte i un assessorament 
personal no té preu... aviat ja no en quedarà cap, i sap 
greu. No entenem per què no es cuiden més aquests 
“petits béns” que representen la tradició i el tarannà 
d’un poble!
I canviant d’assumpte; Conxa, i com era el Salt de la 
teva joventut?
El poble de la meva joventut  era un lloc de gent treba-
lladora, i varen arribar els nouvinguts, persones de la 
resta d’Espanya, que venien a treballar i a obrir-se un 
futur. El poble va créixer, estava en constant moviment, 
adquirien habitatges pagats a terminis com nosaltres i 

Concepció Payet  
Raset. “LA CONXA” 

converses a mitja tarda
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els comerços funcionaven, era un poble viu i pròsper. 
Ara tot és molt diferent, Salt té molts habitants, però 
amb una evident pobresa econòmica. Actualment, es 
permet l’obertura de locals sense cap mena de norma-
tiva, amb establiments on hi pots trobar de tot, però de 
poca qualitat i amb una pèssima presentació... en fi...
I parlant d’un altre tema, l’emocional, avui en dia es viu 
amb presses, amb nervis, no tenim paciència, tothom 
vol ser protagonista, ens mirem molt el melic, en defini-
tiva ens trobem davant  d’un món complicat i imperso-
nal... i tu  Conxa,  com hom portes? Com vas d’ànims? 
Jo em sento trista... repeteixo,  em sento trista i dece-
buda. Estem perdent molts valors. Parlant del meu po-
ble, em dol la seva degradació. Salt era un poble ric a 
nivell laboral, tenia fabriques, hortes, serveis ... Ara te-
nim un poble que té de tot, no ens podem queixar, però 
està mal gestionat.  Els Saltencs i Saltenques  seguim 

estant orgu-
llosos del 
nostre poble, 
però molt jo-
vent  marxa, 
van a viure a 
altres pobles. 
A Salt, com 
en moltes 
altres pobla-
cions, es va 
permetre fer 
un munt de 

disbarats com la construcció 
massiva d’habitatges, que 
ara no tenen solució... o no 
es volen solucionar. Quan 
em trobo amb gent de fora 
em diuen: ”A Salt vius?” ho  
diuen amb cara de fàstic, i 
pels que vivim aquí, doncs 
ens dol. El problema de la 
pobresa no s’arregla do-
nant pa avui, amb un carro 
ple d’aliments,  si no, amb 
educació ciutadana, educa-
ció amb valors, amb treballs 
remunerats, amb el control 
de natalitat. La pobresa no 
s’arregla als serveis socials. 
Els polítics són els que han 
de cercar solucions, són els 
que s’han presentat a unes eleccions per gestionar els 
nostres problemes, doncs que comencin a fer feina, 
perquè de feina n’hi ha i molta.  
Gràcies Conxa, han estat unes “converses” molt ben 
aprofitades. Jo només et puc dir gràcies per aquesta 
estona tan agradable, gràcies per la teves explicacions 
i sobretot gràcies per accedir a fer aquestes “Conver-
ses a mitja tarda”.  Un matí d’aquests de primavera, 
recorda’m que et dec un cafè  en un d’aquests racons 
emblemàtics de Salt, del teu Salt.

Júlia Pujolràs Casadevall
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Resultats de les Eleccions Municipals 2023 a Salt

2

2

2

Regidors electes segons l’escrutini
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TÍTOL: Els dics
AUTORA: Irene Solà

EDITORIAL: L’altra editorial
Primera edició: 14 de març de 2018
Premi Documenta 2017
 

Aquest mes de maig torna a les 
llibreries una de les veus més 
esperades i amb més projecció 
dins del mapa de la literatura 
contemporània europea. 
Es tracta d’Irene Solà, qui 
va aconseguir sacsejar el 
panorama literari fa només 
quatre anys amb la seva 
novel·la polifònica Canto jo i la 
muntanya balla (Premi Llibres 
Anagrama de Novel·la), la 
qual ha estat traduïda a més 
d’una vintena d’idiomes i ha 
transcendit l’escriptura per 
omplir sales de teatre. Un 
cop més, Irene Solà, torna a 

les prestatgeries de casa nostra amb 
un títol suggerent: Et vaig donar ulls i vas mirar les 

tenebres (Anagrama). 
Avui recuperarem la primera llavor que va plantar 
l’escriptora en format novel·la sota el títol “Els dics”. 
Irene Solà és poetessa, narradora i artista catalana, 
nascuda a Malla, Osona, l’agost del 1990. Solà es va 
llicenciar en Belles Arts per la Universitat de Barcelona 
i, actualment, segueix combinant la seva vocació per la 
literatura amb la seva gran creativitat en el camp de les 
arts plàstiques tot construint i, regalant-nos a través de 
paraules, universos literaris, imaginatius i molt poètics. 
En el cas de la seva primera novel·la Els dics, 
l’escriptora ens endinsa a una escena misteriosa, 
enigmàtica i de caire popular. La història d’aquest llibre 
es desenvolupa en un poble de la costa del Mediterrani, 
on la gent viu en estreta relació amb el mar i sota una 
pressió supersticiosa que els obliga a construir dics 
per controlar la violència del mar. De nou, Solà ens 
presenta en aquest llibre una estructura no-lineal que, 
malgrat reclamar certa atenció en la trama a l’estil 
Solà, et sap transportar i atrapar des de les primeres 
pàgines. La novel·la ens dibuixa escenes de la vida 
quotidiana: una conversa entre veïnes, la memòria 

dels llocs simbòlics, 
la identitat, la màgia 
de la naturalesa, 
els rituals pagans, 
les tradicions 
ancestrals... 
En aquesta història 
cada capítol té un 
significat especial 
que acaba donant 
forma a un mosaic 
artístic de fragments, 
pensaments i 
relats comunitaris. 
Els capítols són 
presentats de 
diferents maneres: 
des d’un diari 
personal fins a contes 
antics i notícies 
locals. A través d’una 
prosa dolça i entretinguda, donant sentit a allò poètic 
que alberga cada paraula, utilitzant un ampli conjunt 
de metàfores i farcint les històries d’un fort simbolisme, 
Irene Solà explora en aquesta novel·la alguns dels 
grans temes universals com són les relacions familiars, 
la natura o l’amor. 
En resum, Els dics és una novel·la que evoca al 
lector/a a fer-se preguntes i reflexions profundes sobre 
la condició i les relacions humanes. En aquest sentit, 
la història de Els dics està a cavall de la ficció i els 
retrats més realistes de la literatura. Amb aquesta obra 
Solà fa un homenatge als pobles de costa, a la cultura 
catalana i a la gent que viu i sobreviu a la vora de la 
mar adaptant-se als canvis de la modernitat imponent. 
Així doncs, si t’agraden les històries que desafien els 
límits de la realitat, aquesta serà una bona lectura per 
entrar a l’estiu 2023.  
“I es nota el cor calent i acovardit. i sent un odi visce-
ral i intens contra tants i tants homes dolents. I pensa 
que la felicitat és com una lluna, amb una cara blanca i 
brillant, i una cara fosca. Pensa que és només quan et 
sents absolutament feliç, i estàs absolutament entregat 
a algú, que ets capaç d’experimentar el més intens dels 
pànics.”   

Laura Tarrés Pidemont

Recomanació de llibre
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Sisena passejada literària

nascuts l’1 de maig). Per fi el nostre somni esdevin-
drà realitat. Malgrat el temps que hem perdut, no dubto 
que serem molt feliços. Començarà per a nosaltres una 
nova vida, que sabrem embellir amb el nostre amor.
Però la burocràcia no els ho va posar gens fàcil per 
obtenir els papers i els permisos necessaris i enca-
ra van haver d’esperar uns mesos perquè es produís 
l’enyora’t retrobament, que va tenir lloc a finals de l’any 
1948, quan la meva mare per fi va poder anar a viure 
amb ell a França. Uns anys més tard, l’any 1953, en 
retornar de l’exili, ens vam establir tots plegats a la ma-
teixa casa, al núm.16 del carrer de la Unió. Aprofitant 
l‘avinentesa que la passejada es feia la vigília de Sant 
Jordi, vam llegir el poema “Les tres roses”, uns versos 
que l’Iu havia publicat al “Poble de Salt”. 
Després ens vam dirigir cap a la plaça del Veïnat on hi 
havia hagut dos llocs que també van marcar la seva 
vida: la casa on el mestre Pere Gallostra, el senyor Pe-
ret, hi tenia l’escola, i el Centre Republicà. A l’escola del 
senyor Peret l’Iu hi va aprendre de lletra … i alguna cosa 
més, tal com queda palès a l’article “Un homenatge”, 
on Iu Bohigas demanava a l’Ajuntament d’aleshores 
que donés el nom de Pere Gallostra a un carrer de la 
Vila. No va ser fins haver recuperat la democràcia que 
aquell desig del meu pare es va fer realitat.
Aprofitant que érem davant del local que havia estat el 
Centre Republicà, vam llegir uns fragments de l’article 
“Les banderes republicanes de Salt”, que l’Iu havia 
escrit al Suplement Literari de l’Autonomista de l’any 
1933. També hi vam llegir uns passatges de “Catalanis-
me” l’editorial del Poble de Salt de l’agost del 32 que, 
malgrat el temps transcorregut, a més d’un ens va sem-
blar d’una actualitat innegable.
D’allà vam fer cap al carrer del Sol, ara carrer de la 
Indústria. Al capdavall del carrer, a la cantonada amb el 
carrer de Sant Antoni hi ha can Gil, la casa on la família 
del meu pare es va traslladar després de deixar can 
Ridaura. En aquella casa, a banda d’haver-hi escrit se-
gurament molts dels escrits a què ens hem referit, l’Iu 
també hi havia fet classes; en una altra carta li pregun-
tava a la meva mare: No saps si encara són a casa les 
taules i bancs que tenia a la meva escola de vespres? 

El passat 22 d’abril, la Biblioteca Iu Bohigas, en 
col·laboració amb l’Oficina de Català de Salt, va 

organitzar la sisena passejada literària a Salt, en el 
marc de la campanya “Al Gironès llegim”. Com que en 
aquesta ocasió la caminada estava dedicada a Iu Bo-
higas, em van proposar que hi col·laborés fent-ne el 
guiatge, atès la meva condició de fill de l’homenatjat; 
proposta que vaig acceptar de molt bon grat. 
La passejada va transcórrer per alguns carrers del Veï-
nat, i vam aturar-nos en alguns punts determinats, vin-
culats a la vida del meu pare, per llegir-hi els textos que 
havíem preparat per a l’ocasió. 
L’Iu Bohigas era fill de Salt, d’una família d’hortolans del 
Veïnat concretament. Per això, tot sortint de la Bibliote-
ca ens vam dirigir cap on hi havia hagut can Ridaura, la 
seva casa natal. Allà vam llegir “Blat segat”, un poema 
primerenc, de quan tenia poc més de quinze anys, i un 
fragment del “Plet per un gat d’un gos i un gat”, un dels 
seus darrers poemes que va escriure ja al tram final de 
la seva vida. Es tracta d’una faula en vers en rims d’un 
cinc i tres de deu i mots d’un sol cop de veu de més de 
cinc-cents versos que li portà alguns anys de feina i on 
l’Iu va fer palesa la riquesa de la nostra llengua usant 
només monosíl·labs.
Com a reconeixement a la classe obrera de Salt, i en 
especial a les teixidores que ara donen nom al carrer 
on hi havia hagut Can Ridaura, vam llegir un fragment 
de “Vista panoràmica” (“El Poble de Salt”, 1 de juliol de 
1933), a la Travesssera de Sant Antoni, a tocar del mur 
de can Mulleres, l’única mostra que en queda d’aquella 
fàbrica on tantes dones emborrades, tantes teixidores i 
filadores hi devien viure dures jornades de treball.
Tot seguit vam enfilar cap al carrer de la Unió per aturar-
nos davant del núm. 16, on havia viscut la meva mare, 
Felipa Costabella, amb els seus pares i el seu germà, i 
on el meu pare enviava les cartes que va escriure a la 
meva mare al llarg dels dotze anys que van haver de 
viure separats, primer per la guerra i després per l’exili. 
Davant de la casa dels meus avis vam poder llegir al-
guns fragments de les cartes que l’Iu va escriure des de 
l’exili a la meva mare. Com que durant els primers anys 
va haver d’escriure les cartes en castellà, per allò de la 
censura franquista, vaig escollir alguns fragments de 
les darreres lletres que ja estan escrites en català. El 
dotze de febrer de 1948 l’Iu escrivia des d’Estagell: Ara 
gairebé podem donar per segur que enguany celebra-
rem junts la diada del nostre aniversari (tots dos eren 
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Article final

I els meus llibres es conserven bé?. Una 
preocupació, els llibres, gairebé una dèria, 
que no va deixar mai d’estar present a la 
seva vida i que no podia haver tingut una 
millor recompensa que haver posat el seu 
nom a la Biblioteca del seu poble. 
Vam acabar el recorregut al carrer de 
l’Agustí Cabruja, amic de joventut del meu 
pare i amb qui van tirar endavant la revista 
“El Poble de Salt”. Allà vam llegir un frag-
ment de l’escrit “Record llunyà d’Agustí 
Cabruja” que l’Iu va fer quan van batejar el 
carrer amb el nom del seu company.
Ja a la Biblioteca, vam tancar l’acte llegint uns frag-
ments de l’opuscle on l’Iu explicava l’objecte i el mèto-
de de les seves “Lliçons Pràctiques de Català per 
Correspondència”, una de les primeres iniciatives per 
ensenyar el català  que es van poder fer a Catalunya, a 
mitjans dels anys 50. 
No voldria acabar aquest escrit sense agraïr 
l’assistència a tots els que van acompanyar-nos aquell 
matí pels carrers del Veïnat, i en particular a les lecto-
res i lectors que van posar veu als escrits del meu pare, 
amb un reconeixement especial als alumnes de català, 
pel seu esforç per llegir els textos, bo i superant les 

dificultats pròpies de llegir una 
llengua que aviat també serà 
la seva.
La meva gratitud també per 
a l’Ingrid i a la Belén per la 
idea de dedicar la passejada 
d’enguany al meu pare i per tot 
el seu suport.
Podeu trobar els textos 
esmentats escanejant el codi 
QR, que us portarà al blog d’Iu Bohigas.

Miquel Bohigas

Fins sempre!!!
Han passat uns quants anys des de  l’octubre del 

2001 que l’Àngela Mullera, membre del consell de re-
dacció de la Farga en aquell moment, em donés el re-
lleu. Al llarg d’aquests anys he viscut els canvis que 
ha comportat la tecnologia, canvis de col·laboradors i 
canvis com a entitat . Quan vaig començar escrivíem 
els articles a mà o a màquina i iniciàvem el primer con-
tacte amb l’ordinador. Va ser  al cap de poc temps que  
va aparèixer internet i des de llavors ens ha facilitat 
molt el treball, fins al punt que ara ja no sabríem fer la 
revista sense internet. Tot i que les portades han estat 
sempre amb color, va ser un pas important passar del 
blanc i negre al color a l’interior a partir del 2008 amb 
el número 247.
També he viscut  la crisi del 2010, que ens va fer patir 
econòmicament, i va provocar que ens plantegéssim la 
seva continuïtat, des de llavors la revista és bimensu-
al, a més del número de la Festa Major. Vàrem dema-
nar ajut i tothom s’hi va bolcar: artistes, entitats, socis i 
anunciants. La gent de Salt se la sent seva i la revista 
va tirar endavant.
He compartit bons moments com la celebració del Pre-
mi Tres de Març i altres reconeixements. Pel Consell 
de redacció ha passat molta gent de qui m’emporto un 
bon record, gent que hi ha posat voluntat i esforç, hores 
i creativitat per millorar la revista, tinc un record molt 
especial per en  Ramon Torramadé i en Manel Oliveres, 
últims coordinadors  que ens han deixat pel camí.

Ara hi ha un Consell de Redacció renovat,  amb noves 
incorporacions, amb ganes de seguir editant una Farga 
de qualitat, oberta a tothom qui hi vulgui col·laborar, 
amb l’objectiu que arribi a molta gent. Així és que jo 
també passo el relleu a un nou membre, la Laura Tar-
rés, que seguirà fent la recomanació de llibres i formarà 
part del Consell de Redacció. A tots ells gràcies per 
poder compartir el treball de tots aquests anys i Visca 
la Farga!

Carme Torrent

La Carme i la Laura



16

Presentació Jazz Music

“ PRINTEMPS” de Delphine Labedan

Conferència i projecció “Història de la música: el jazz 
de la primera meitat del s.XX”

Descripció
En aquesta ocasió, Carandell –el pintor de la música– 
ens presenta, dins del seu extens treball en la Història 
de la Música, el “Període del Jazz”·Vol.I. El jazz, un art 
musical
 d’una qualitat rítmica especial i amb un paper impor-
tant de la improvisació.
La finalitat és potenciar l’impacte emocional de l’espec-
tador i Carandell representa les emocions sense pre-
ocupar-se de la realitat externa, sinó de la naturalesa 
interna i les impressions que transmet la música Jazz. 
La força psicològica i expressiva es plasma tant a tra-
vés dels seus colors forts i purs com en blancs i negres.
Ens trobem amb la instrumentació, melodia i harmonia 
del jazz plasmades plàsticament. Queden reflectits el 
ritme, improvisació i Carandell.
Els volums del Jazz realitzats per l’artista són una tra-
jectòria singular. 
Com a continuació de la música escrita sense improvi-
sació, Charles “Buddy” Bolden, Louis Armstrong i Earl 
Himes foren les primeres obres mestres de Jazz, -el 
Chicago Style- improvisat en el New Orleans.

El traçat del Swing, l’estil de les Big 
Bands,... dels anys 30 basat en el 
swing i harmonies del Blues.
Els grans solistes, Count Basie, Billie 
Holiday, Coleman Hawkins, Chuck 
Berry,... fins a arribar al Free Jazz sen-
se oblidar l’Era Mingus, amb Miles Da-
vis, John Coltrane o Sonny Rollins.
A més hi ha el Be Bop amb Dizzy 
Gillespie, Thelonious Monk, Charlie 
Parker,... entre altres estils com el 
Hard Bop, el Cool, el West Coast. 
Finalment l’Electric Jazz i el New Hard 
Bop en els anys 80 amb el nou regnat de Miles Davis.
Dos renaixements, Chet Baker i Art Pepper, com Wyn-
ton Marsalis, Branford Marsalis,... varen completar una 
singular trajectòria de finals del s.XIX i tot el s.XX per 
complet.
Carandell ens remarca més de cent anys en constant 
revolució musical.

Olga FORTUNY

L’acte se celebrarà a la Factoria Cultural Coma Cros 
–Auditori– Salt, el dia 21 de juny 2023, a les 19 hores.

En una primavera tan feixuga i seca com la que es-
tem vivint, pujar al primer pis de la Casa de Cultura 

de Girona i trobar-se immers en un veritable esclat de 
verdor, aigua i un reguitzell de plantes i petits peixos... 
constitueix un regal visual i una suau manyaga pels 
sentits.
Es tracta de l’exposició “ PRINTEMPS” de Delphine 
Labedan, que des del 25 d’abril al 27de maig s’ha 
pogut visitar a la sala d’exposicions del primer pis, lloc 
d’accés de tots els visitants i assistents als diferents 
actes i cursos que es realitzen a la Casa de Cultura. Fet 
que ha propiciat que un nombrós públic hagi gaudit del 
delicat estil pictòric de l’artista i apreciat la seva visió 
intimista d’una primavera màgica i onírica amb tons 
d’aquarel·la.
La major part de les obres estan realitzades sobre un 
suport rodó de bon paper artesà, elaborat a mà per 
Sastres Paperers (Molí de la Farga, Banyoles), que fa 
un bon maridatge amb la pintura, l’aigua, els colors  i 
la destresa dels pinzells emprats per mans expertes..
Sempre m’han captivat aquestes aquarel·les en forma 
de grans cercles que conviden a centrar la mirada, tot 
mostrant un espai i detalls molt ben definits. A mi em 
recorden els jocs de visió a través dels calidoscopis  
de colors que tant em fascinaven de petita. En canvi, 
per la Delphine són l’evocació dels reflexos vegetals, 
emmirallats en les basses d’aigua amb peixos, del jardí 
familiar de la seva infantesa. I aquí radica el poder de 
l’Art que no deixa a ningú indiferent i és capaç de fer 
evocar sensacions, records i experiències diferents a 
qui el contempla.

Delphine Labedan és una artista i il·lustradora francesa, 
llicenciada en Història de l’Art a la universitat de Pau i 
resident a l’Empordà des de l’any 2005. Des del 2006 
és coordinadora i professora de Dibuix de l’Escola 
Municipal de Belles Arts de Salt i autora de nombrosos 
cartells i il·lustracions  per la festa Major, Sant Jordi 
o la Revista La Farga. La seva tasca en el camp de 
la il·lustració d’obres per a infants o adults és també 
destacable i molt ben valorada. Utilitza materials i 
tècniques pictòriques com l’aquarel·la, el carbó i el 
grafit sobre suports de grans dimensions, sobretot de 
paper fet a mà.
Si voleu conèixer i saber més sobre la seva obra, 
no deixeu de consultar el seu Instagram Delphine 
Labedan  i l’entrevista “ Paper i llapis per esborrar 
fronteres” que Agnès Cabezas li va fer per la Revista 
La Farga (Suplement Estiu Núm.25/Juliol 2014) 
https://revistalafarga.cat/wp-content/uploads/2022/03/
FM2014-25.pdf
I acabo amb la descripció que figura en el programa de 
l’exposició per deixar fixat el missatge que l’artista ens 
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El bibliobús de la llibertat

ha volgut transmetre:” PRINTEMPS es l’expressió 
visual de la vivència personal amb la natura, la 
seva font d’inspiració cabdal, que s’alimenta dels 
paisatges íntims viscuts amb intensitat des de la 
infància. Un cant a la natura, un món oníric que 
s’endinsa en el món de les fades, la màgia i la 
fantasia i que, en aquest cas, ens apropa a la 68a 

edició de Temps de Flors amb una proposta intima 
des de l’experiència viscuda”
Gràcies Delphine, per deixar-nos gaudir d’aquest tast 
de primavera que ens ha servit de preparació per 
l’experiència de Temps de Flors 2023 i molta sort en 
els teus nous projectes!

Carme Garriga Verdaguer

Èxode d’intel·lectuals catalans que es refugiaren 
a Montfullà.

En les darreries de la Guerra Civil, quan la caiguda 
de Catalunya era imminent, el conseller de cultura, 
Carles Pi i Sunyer, organitzà el trasllat d’intel·lectuals i 
s’encarregà també de les mesures de salvaguarda del 
patrimoni artístic. D’acord amb el pla, un bon grup de 
membres de la Institució de Lletres Catalanes i les seves 
famílies van ser traslladats amb un bibliobús —unes 
biblioteques ambulants de la Generalitat que servien 
per a portar llibres als soldats al front de batalla— 
primer a can Pol de Montfullà, on romangueren dos 
o tres dies mentre anaven arribant les persones que 
faltaven, i després a Mas Perxers, a Agullana.   
El 23 de gener prop de les onze de la nit arribaren a 
can Pol. En aquella masia s’hi guardaven obres d’art 
procedents de museus i esglésies de les comarques 
tarragonines que foren traslladades allà durant la 
Batalla de l’Ebre per tal d’evitar pèrdues i destruccions 
del nostre patrimoni. Allà s’hi havia instal·lat Ignasi 
Malloll, director del  taller de pintura i escultura de 
Tarragona, junt amb la seva família, per tal de tenir cura 
d’aquelles valuoses obres.
Els primers personatges que arribaren a can Pol en el 
bibliobús foren Mercè Rodoreda, Joan Oliver i la seva 
dona, Francesc Trabal, Lluís Montanyà i Armand Oliols, 
entre altres; fins a catorze passatgers, sense comptar 
el xofer. L’endemà s’hi afegirien Pompeu Fabra amb 
la seva família, Pau Vila, Xavier Berenguel... En total 
es refugiaren a can Pol uns quaranta-dos intel·lectuals. 
D’altres, com Carles Riba, s’allotjaren a Girona a casa 

de Carles Rahola. «Rovira i Virgili, que té lloc per a la 
seva família a casa de Laureà Dalmau, cedeix dues 
places a la muller del doctor Soler i Pla i la seva filla, 
que porta una nena de pocs anys. Amb la seva filla 
Teresa i altres dormen als bancs de l’Ajuntament de 
Girona» (El bibliobús de la llibertat, Símbol Editors).
El dia 25 els arribaren notícies pèssimes de la capital: 
«Aquella nit no dormírem. La notícia de la inevitable 
caiguda de Barcelona ens descoratjà encara més que 
no ho estàvem».
A can Pol fa un fred que pela, estan justos d’espai i 
dormen on poden, i la situació cada cop és més 
complicada: «Durant el dia havíem tractat de comprar 
queviures, en va. A les masies s’excusaven que no 
els quedava res. A les hortes, en ple hivern, només 
hi havia quatre cols gegants amb unes quantes fulles 
pansides per les gelades. Les dues botigues del poble 
tenien els prestatges buits. Enmig del silenci hivernal, 
ací i alà, havíem de sentir cantar els pollastres, 
grunyir els porcs i mugir les vaques, i nosaltres sense 
possibilitats d’adquirir aliments. La nit semblava no 
acabar-se. Uns quants jugaven a les cartes milers de 
pessetes en bitllets que mancaven de tot valor (...). Els 
qui feien versos, n’escriviren de tota mena: nostàlgics, 
humorístics, a manera de rodolins d’auca, on deixaven 
palès l’estat d’ànim de cadascú».
Havia arribat l’hora de marxar de can Pol. El vespre del 
dijous 26 de gener partiren en direcció a Agullana amb 
el bibliobús i un camió, on romandrien uns dies al Mas 
Perxers, en el seu camí cap a l’exili.
Miquel Joseph i Mayol en fou testimoni i escriví aquests 



18

El primer còmic de Manel Bayo

Si us passegeu per la interessant web de Manel 
Bayo (Girona, 1966) https://manelbayo.com/, on 

se’l presenta com “ artista que viu i treballa a Salt, en-
voltat de vida en forma de trencadís cultural i, malgrat 
tot, d’esperit de poble. Pintor en origen, avui es dedica 
en cos i ànima a explotar totes les arts digitals. El seu 
viatge va de la taca al píxel” podreu copsar l’abast dels 
seus nombrosos projectes artístics i també llegir arti-
cles que ens expliquen la seva particular mirada envers 
la concepció o destrucció del concepte ART. 
I si encara el voleu conèixer millor, no us perdeu la inte-
ressant entrevista que amb el títol MALES ARTS PER 
APRENDRE A MIRAR MILLOR li va fer Agnès Cabezas 
per la Revista La Farga de Salt ( Num.342/ Desembre 
de 2022) i que podreu rellegir a la web de la nostra 
revista. 
https://revistalafarga.cat/wp-content/uploads/2022/12/
la-farga-342.pdf
Al final d’aquesta conversa quan se li pregunta pels 
nous projectes que tenia a la vista, en Manel ja avan-
çava que estava treballant en un còmic, per a ell una 
experiència interessant ja que era quelcom que no ha-
via fet mai i li venia molt de gust. Alhora insistia en que 
de moment no em podia dir gaire res, només insinuava 
que la temàtica seria de gènere.
Doncs bé, el dissabte 22 d’abril a les 11.30 hores del 
matí el secret es va desvelar quan Manel Bayo va pre-
sentar la seva primera incursió al món del còmic titulada 
“PLONGEON” a la Sala Polivalent del Centre Cultural 
Les Bernardes de Salt, i va deixar a tots els assistents 
amb moltes ganes d’endinsar-se en la història d’aques-
ta opera prima 
que vol explicar 
una experièn-
cia intima i  per-
sonal a través 
de l’alt poten-
cial expressiu 
i el simbolisme 
que transme-
ten les imatges 
del còmic.
El pròleg de 

Plogeon escrit pel mateix autor és intens i aclaridor per 
qui vol saber prèviament de quina temàtica tracta el cò-
mic. Tot seguit us adjunto amb el permís d’en Manel el 
principi i el final  d’aquest pròleg per incentivar el vostre 
interès i convidar-vos a gaudir d’aquesta petita joia en 
format i llenguatge de còmic. Segur que no us decebrà!
“Vaig néixer a finals dels anys seixanta a Salt, fill d’una 
família més o menys tradicional i vaig tenir una infàn-
cia més o menys feliç. L’adolescència i la primera jo-
ventut ja és una altra cosa. Vaig estudiar a una escola 
“d’hermanus” a Girona que encara tenia un regust ben 
franquista. Us estalviaré els detalls de les humiliacions 
i les salvatjades que un jove homosexual de poble po-
dia arribar a patir en aquell entorn masclista, homòfob 
i brutal. Només faré esment a la por i la soledat i a la 
manca total de referents que poguessin guiar d’algu-
na manera la meva vida que tot just començava. Vaig 
arribar a pensar que allò que em passava, només em 
passava a mi”
Com podreu comprovar a mesura que aneu avançant 
en la lectura “Plogeón és un intent d’incorporar de for-
ma desacomplexada i feliç la temàtica gai a la seva 
producció artística, és per aquest motiu que ha triat un 
format que no permetés cap mena de dubte,que es po-
gués llegir, en l’àmbit de la creació, com una sortida de 
l’armari (en l’àmbit artístic) en tota regla, i fer-ho amb 
un producte senzill, fins i tot ingenu, sense massa pre-
tensions conceptuals, gaudint de les llibertats que com 
a ciutadà i artista es permeten”.

Carme Garriga i Verdaguer

records en un diari, recollit en el llibre “El bibliobús de 
la llibertat” (Símbol Editors), acabat de publicar en una 
edició a cura de Quim Torra i Jaume Ciurana. 
Aquest llibre va ser presentat el passat 12 d’abril a la 
masia de can Pol de Montfullà, amb la intervenció del 
president Quim Torra i una representació teatral on es 
rellegiren alguns textos del diari, ambientada en el mas 
on succeïren els fets. Aquesta dramatització ajudà els 
assistents a reviure l’estada d’intel·lectuals en terres 

bescanonines en uns moments tan difícils. 
Xavier Margenat   



19

Em vaig despertar escoltant uns crits i em vaig llevar 
ràpid per veure el que passava. Vaig obrir la fines-

tra i vaig observar com la meva madrastra es discutia a 
crits amb el veí del costat, cadascú dins del seu terreny. 
Era una discussió rutinària de dia sí, dia també. Em 
vaig posar a riure mentre obria els ulls i em rascava el 
cap. Aleshores vaig fer un llarg badall i me’n vaig anar 
a rentar la cara.
Quan vaig baixar a esmorzar, la madrastra escridassava 
el meu pare mentre anaven parant la taula.
-Sempre fa el mateix! Aquest home és un busca-raons i 
tu no hi fas ben res!
El pare no va contestar i em va mirar aixecant posterior-
ment la mirada al sostre. Era un clàssic! Cada dos per 
tres tenien la mateixa baralla amb les mateixes paraules.
Tot ve per culpa de la nostra perdiu. Aquesta, és propi-
etat del meu pare com a reclam  per quan va a cacera. 
Resulta que la perdiu cantava més aviat que el gall del 
veí. El gall que era molt gelós, li trencava el cant de pri-
mera hora passant-li a davant o cantant alhora. Llavors 
el gall saltava la tanca que divideix el terreny nostre del 
veí i anava volant fins a la gàbia de la perdiu clavant els 
esperons pel mig dels barrots. La perdiu esvalotada li 
pessigava els dits al gall fins que sortia la meva madras-
tra amb una escombra i el perseguia tornant a saltar la 
tanca. Seguidament, sortia el veí cridant i defensava el 
seu gall. La madrastra li desitjava un malefici i la discus-
sió estava servida. El fet es repetia cada dia.
Un dia, al vespre, vaig veure que la meva madrastra car-
regava l’escopeta amb dos cartutxos i em vaig imaginar 
el que passaria. Havia de trobar una solució.
En fer-se clar, el gall 
va cantar i la perdiu 
no. Llavors el gall va 
tornar a cantar per 
segona vegada i la 
perdiu estava calla-
da. Jo li havia posat 
un sac a sobre de la 
gàbia quedant a les 
fosques. Vaig mirar 
per la finestra rient, 
perquè el gall estava 

a sobre la tanca de separació observant. La madrastra 
va sortir de casa amb l’escopeta carregada i va apuntar 
cap al gall, però el gall ho va preveure i perdent algu-
na ploma va volar cap a dins del galliner espantat. El 
veí que mirava des de darrera dels vidres es va amagar 
ràpidament passant les cortines. La mestressa va anar 
fins a la gàbia de la perdiu per veure si era morta. La 
perdiu li va picar els dits quan va retirar el sac, pensant 
que era el gall, i ella enfadada la va tornar a tapar. Aquell 
dia va haver-hi pau, bé, pau...
La madrastra rumiava, rabiosa, sobre si el veí havia en-
trat a casa seva a tapar la perdiu.
El meu pare va amagar l’escopeta preocupat per la ma-
drastra.
El veí ens mirava obrint la boca i ens ensenyava l’única 
dent que tenia, espantat.
La perdiu va esparracar el sac per veure si venia el gall 
i saber si era de dia. 
El gall estava observant tot el dia per descobrir què li 
passava a la perdiu fent salts i sobrevolant el galliner 
sense atrevir-se a pujar a la tanca. 
L’endemà van cantar tots dos conjuntament, però el gall 
no va travessar. La perdiu, preocupada, va cantar per 
segona vegada i el gall també perquè sabés que era 
allà. El meu pare va sortir a saludar el veí aixecant el 
braç i el veí li va contestar de lluny tímidament. La meva 
madrastra enfadada va sortir amb l’escombra aixecada, 
però la va baixar. Aquell dia va haver-hi un esmorzar 
tranquil i en silenci. 
Uf! Quin benestar...

Xavier Cassany, febrer 2023

Clec clecpetits contes

17190
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Acte del ple del 24 de maig de 1983
Il·lustres regidores i regidors, senyores i senyors. 

Fa només un mes i mig que, en constituir-se la Comis-
sió Gestora després de la segregació, començava les 
meves paraules dient:
“ Ja som independents! Amb aquest acte tan solemne 
i tan senzill alhora, he pres possessió en nom vostre 
i, provisionalment, de la casa de la Vila. Així era com 
l’anomenaven els nostres pares i els nostres avis per-
què tenien molt clar que n’eren propietaris i es sentien 
corresponsables de les decisions que s’hi prenien en 
nom del poble. Tenien molt ben entès que la casa de la 
Vila era la casa de tots” I afegia encara: “Vull començar 
les meves paraules agraint la confiança manifestada 
en els vots afirmatius i, també la dels vots en blanc, que 
són, ja ho crec, una mostra de confiança! I aquestes 
paraules meves de gràcies no son mera cortesia sinó 
que surten del cor i esperem arribar a tots els cors”. I 
ho acabava dient, “Tornem a ser a casa Saltencs! Per 
què? Aquestes paraules meves d’ara fa un mes i mig, 
avui, després del treball de la gestora i després de la 
campanya electoral, les repeteixo, les subscric i les 
rubrico. Subscric, repeteixo i rubrico l’agraïment per la 
confiança que em feu, acrescuda avui per la generosa 
unanimitat de tots els partits”.
Perquè amics, fa més de mil anys que aquí, a les vores 
del riu Ter, algú hi assumia periòdicament la respon-
sabilitat de governar les tres o quatre casasses dels 
potentats i la dotzena i mitja de barraques dels serfs de 
la gleva. I ho feia en nom del rei o de l’abat de torn. Ho 
sabem per tal com en un document datat de l’11 de no-
vembre del 988 hi consta que es fa donació al monestir 
de Sant Pere de Galligants de tres cases situades a la 
vila de Salt i d’uns molins:”In villa Salto casas tres et 
molinos et moliariis” Ara, en canvi, ha estat el triomf de 
la democràcia, la força dels electors qui ha escollit per 
majoria un programa, qui ha votat un equip d´homes 
per desenvolupar-lo, qui ha triat l’esperit que ha de re-
gir la vila de Salt durant quatre anys!
Hem començat aquest acte amb la didàctica d’un ce-
rimonial senzill i digne. Hem promès acatament a la 
constitució, que és avui la tuteladora i la salvaguarda 

dels Drets  Humans individuals i col·lectius dels ciuta-
dans, la Carta Magna de les llibertats democràtiques, 
la qual en l’article 147diu:”Dins els termes de la pre-
sent Constitució els estatuts seran la norma instituci-
onal bàsica de cada comunitat autònoma i l’Estat els 
reconeixerà i els empararà com a part integrant del seu 
ordenament jurídic”. L’Estatut d’Autonomia és també la 
nostra Carta Magna. Els drets inalienables de la nació 
Catalana, ara i avui, passen per l’Estatut que han votat 
la majoria dels ciutadans de Catalunya i pel respecte 
de les institucions, Parlament i Consell de la Genera-
litat. I aquestes afirmacions solemnes crec que ara bo 
que avui es proclamessin per boca del primer alcalde 
democràtic des de l’acabament de la Guerra Civil.
Anem a començar una etapa de quatre anys, els dos 
primers dels quals seran probablement dificultosos. 
Les dificultats ens pervindran dels:
-Dèficits d’infraestructura heretats; de l’escassetat dels 
recursos; i de la negociació  dels traspassos.
Per això. Perquè necessitem tots els esforços, hem 
volgut que hi participés tothom, tots els grups elegits. 
Perquè volum sumar i no restar. Perquè volem que els 
interessos del poble estiguin per damunt dels  particu-
lars i dels  partits; perquè assumim la responsabilitat 
de dur a terme un programa votat per la majoria dels 
electors, però amb la participació i responsabilitat pro-
porcional de tots els grups.  Per això renovo la crida a 
la unitat més enllà de les diferències de criteris i de la 
propera campanya electoral. 
La situació a Salt és radicalment diferent dels altres po-
bles amb govern ininterromput! I jo no voldria que això 
s’espatllés mai per batalles de carreró! Que la passió 
partidista no ens encengui ni ens encengui dels jo. Vull 
dir, que el sectarisme i el verbalisme ofensiu són estè-
rils i no donen ni vots i ens podrien malmetre la indis-
pensable unitat sense la qual fora difícil de dur a bon 
terme aquest camí.  Però hi insisteixo ara perquè és el 
meu deure: el poble vol, el poble ha triat, un programa 
progressista assenyat i unitari. El poble necessita unitat 
perquè hi creu, perquè encara no està prou  ben sol-
dat, perquè som un poble d’al·luvió i perquè mai res no 
ha de dividir els Saltencs de tota la vida, dels Saltencs 
vinguts de les comarques veïnes o dels que han vingut 

Què deien els alcaldes l’any 1983
Salvador Sunyer i Aimeric
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de totes les terres d’Espanya, que també són Saltencs! 
Ens Cal Estimar el Poble, TOT EL POBLE, ens cal en-
comanar POBLE, segons que diu en Joaquim Pons. 
El poble vol un programa d’esquerra moderada, pro-
gressista i unitari. Ara és hora Segadors, ara és hora 
d’estar alerta! Ara és hora regidors, ara és hora del ser-
vei, de l’eficàcia, de la unitat, de la transparència, de la 
lleialtat, de la feina ben feta!
Tot un camí al qual sou convidats i pel al qual sol·licitem 
la comprensió  i la col·laboració de tots els Saltencs. 
Hem de projectar entre tots Salt a l’any 2000. I els po-
bles no es creen amb paraules i prou sinó amb fets i 
obres! Repeteixo les meves paraules de cloenda en 

l’acte d’ara fa un mes i mig, deia: “ Sabeu que no soc 
un home de partit. Jo soc un home de l’ENTESA DELS 
CATALANS. He donat proves de la meva independèn-
cia. Jo us convido a tots, companys del nou ajuntament 
de Salt, a deixar a la porta de la casa de la vila, la casa 
de tots, com ho faré jo, les vostres discrepàncies doc-
trinals, les nostres trifulgues particulars, els nostres 
interessos propis i a entrar-hi amb les sandàlies ben 
netes de pols i de fang. Compteu amb mi, jo compto 
amb vosaltres i amb tot el poble en ple.  I afegeixo ara, 
per acabar: No n’espereu  recompensa, senyores i se-
nyors regidors! I que els Saltencs que ens hauran de 
substituir, en rebre de mans nostres el poder municipal 
que avui detentem, sentin que surten dels nostres llavis 
com a única recompensa aquelles paraules lapidàries 
de Salvador Espriu:
“ I quan arribis a la porta de la nit,
en acabar el camí que no té retorn,
sàpigues dir tan sols: “Gràcies per haver viscut”
( Font: acta del ple del 24 de maig de 1983) 

Salvador Sunyer i Aimeric, alcalde de Salt 1983-1991

Extret del llibre  
EL MEU SALT I EL DEL FUTUR  

(Ajuntament de Salt)
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Presentació llibre “una rosa de color turquesa”

El passat divendres 21 d’abril, Frederic Mayol pre-
sentà el llibre “ Una rosa de color turquesa” de 

l’editorial Saltenca Reremús, a la biblioteca Iu Bohigas. 
L’acte va ser conduÏt per Àlex Hernández.
L’escriptor ens va fer unes breus pinzellades de la seva 
última obra basada en la “mitja ficció  i mitja realitat ” 
de la història de dues dones contraposada  generaci-
onalment, dues èpoques, dos caràcters  i dues visions 
diferents de la vida.  En aquesta novel·la en Frederic 
ens sedueix amb un llenguatge proper; ha sabut hàbil-
ment descriure aquesta història amb paraules a l’ordi-
nador i de l’ordinador amb paper, i aquest s’ha convertit 
en un llibre amb encant. La portada del llibre va 

acompanyada d’una rosa banyada 
de color turquesa, un color d’una 
gemma molt coneguda arreu, pro-
cedent de l’imperi Persa i afiliada 
a Turquia. Amb llengua Farsi, tur-
quesa s’anomena Ferozah, que 
significa Victoriós. Doncs, tot i no 
haver de guanyar cap combat 
ni batalla, desitgem que la teva 
novel·la sigui victoriosa. 

Júlia Pujolràs
Fotos Júlia Pujolràs
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teatre Ni rastre de qui vam ser

Després de deu anys fora de l’escenari i 15 d’ab-
sents del nostre teatre, Fel Faixedas i Carles Xuri-

guera, dos dels integrants del Teatre de Guerrilla, junta-
ment amb en Quim Masferrer,  van presentar el passat 
15 d’abril aquesta comèdia, escrita i protagonitzada per 
ells mateixos i dirigida per Robert Molist. 
En Caralt i l’Hostench són dos vigilants d’escenari, una 
nova professió creada arran de la pandèmia. Ells han 
de procurar que no passi mai res i passen les hores 
omplint la buidor d’un teatre mort. Viuen un present de 
desesperança i projecten un futur ple d’incerteses. El 
diàleg que s’estableix entre ells està ple de sàtires que 
fan riure els espectadors, però que també desperten 
altres sentiments amb aquesta història esbojarrada i 
poètica alhora. 
El públic va aplaudir la professionalitat dels actors, els 
quals van haver de sortir a saludar diverses vegades i 
van agrair la rebuda a Salt, amb el teatre ben ple, des-
prés de tants anys.

Josep M. Pla

EL TEU JARDÍ,
EL NOSTRE

COMPROMÍS
ALBERT VENTURA

albert@lesplantes.net
Tel. 607 561 881

MANTENIMENT
DE JARDINS

PARTICULARS
 I COMUNITARIS

SI TENS
 PISCINA, 

NO  ET
PREOCUPIS,

TAMBÉ LA
CUIDEM.

GAUDEIX.
DEIXA'NS
CUIDAR 
DEL TEU 

JARDÍ.
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col.laboració
Són records de Prats de Rei, un petit poble de l’Alta 

Anoia, on, de nen, anava a passar els estius amb la 
meva àvia, cap a la dècada dels anys 40.
La primera sorpresa, quan baixava del cotxe de línia, 
era el silenci del poble.
Jo venia de Barcelona, del carrer Sant Pau, un carrer 
estret del barri del Raval, on el soroll era constant. Hi 
passaven molts cotxes que en aquell temps anaven to-
cant el clàxon com demanant permís perquè s’apartés 
la gent. Senties constantment les veus que anunciaven 
“hay tabaco, tabaco rubio” d’unes dones que a peu dret 
venien, d’un en un, cigarrets de tabac ros de contraban. 
També el venedor de cupons dels cecs, assegut davant 
de casa, que es passava el dia cantant: “diez iguales 
para hoy,, veinte, treinta, cuarenta, cincuenta iguales 
para hoy, los de la suerte para hoy...” I a la tarda els 
venedors de diaris cridant: “El Noticiero, La Prensa”. 
I a tothora les veus i converses de la molta gent que 
passava pel carrer.
A Prats era diferent. Si hi arribaves al migdia, el poble 
semblava adormit per aquell sol ardent de l’estiu. Sen-
ties les teves passes pel carrer i, quan passaves sota 
els arbres del passeig, el monòton cant de les cigales. 
I en arribar al carrer on vivíem la petita fressa d’alguna 
persiana moguda sigil·losament per algun veí encuri-
osit per saber qui alterava el seu silenci. Després el 
grinyol de la porta de casa que l’àvia obria amb una 
grossa clau de ferro.
I a l’hora de la migdiada, cap ràdio, cap veu que torbés 
la pau del poble. Solament els xiscles de les orenetes 
volant esbojarrades al llarg del carrer.
Cap a mitja tarda senties l’arribada de la marinada per 
l’aplaudiment amb què la rebien totes les persianes 
abaixades picant les baranes dels balcons. Això era el 
senyal que semblava despertar el poble. El carrer s’ani-
mava: dones amb càntirs i galledes a buscar aigua a la 
font o amb cistells i mocadors de farcells a collir ver-
dura a l’hort o a fer herba pels conills, petits grups sa-
ludant-se i fent petar la xerrada, nenes jugant a corda, 
mares cridant els fills a berenar...  Era l’hora dolça de 
sortir a fora, de passejar pels camps, d’anar a berenar 
a alguna font, sentir sota els peus el cruixir del rostoll 
trepitjat, d’admirar l’estètica distribució de les garberes 
del blat preparades per a ser batudes a l’era, d’escol-
tar el cant agut i musical de les aloses que passaven 
volant i l’estranya rialla d’alguna garsa. L’hora en que 
el sol ja no crema i les muntanyes llunyanes agafen 
un color blavós. I quan tornaves al poble et rebia el tit, 
tit, tit...  estrident dels nombrosos pardals aplegats per 
passar junts la nit en algun arbre frondós. 
Més tard el poble s’omplia de soroll. Eren els carros 
tornant de l’era carregats de sacs, amb les llantes de 
ferro de les rodes i les ferradures de la mula repicant 
sobre les pedres del carrer. I els crits dels carreters: 
iaaa.. booo... tras... I també les salutacions dels veïns 
comentant com havia anat la batuda i les converses 
del grup de xicots que, cansats de treballar tot el dia, 
es reunien a la Placeta per fer broma i veure passar les 

noies que tornaven de la font.
També arribaven els ramats de pasturar i creuaven al 
poble amb un concert  de bels, uns aguts, altres greus 
i altres tremolosos.
Així que el sol es ponia, el so solemne del “toc d’oració” 
del capvespre ressonava pel poble i rodalies. El nang, 
nang, nang... fins a dotze batallades de la campana 
gran i, després d’uns segons, el nang final semblava el 
senyal perquè el poble retornés lentament al silenci. “Al 
toc d’oració les noies al racó” deien en aquell temps. I 
quan ja era fosc solament se sentia el lladruc d’algun 
gos o el bram d’un ase. 
Havent sopat m’agradava sortir a fora, a l’hort de dar-
rera casa, per escoltar la música monòtona i misteriosa 
dels grills que acoblen el seu cant per seguir tots alhora 
el mateix ritme constant.
Molts matins em despertaven les orenetes. Feien niu 
sota el teulat i al matí es posaven sobre els fils elèctrics 
que hi havia davant de casa cantant: “lleva’t, lleva’t, 
lleva’t de matíííí....”, L’àvia m’ho havia dit i jo entenia 
clarament aquestes paraules. 
Altres sons del poble també em venen a la memòria. 
Per exemple de quan passaven pel poble  l’esmolet 
amb el so musical que feia amb la seva mola, o el pe-
llaire cridant: “hi ha cap pell de conill?”,o la de les “cri-
des comercials” que feia un noi tocant una trompeta cri-
dant, per exemple, “es fa saber... que qui vulgui sardina 
fresca que vagi a cal...”, o quan algun vespre passava 
l’agutzil tocant una campana per anunciar els avisos 
municipals, com: “por orden del señor alcalde i demás 
ayuntamiento se hace saber que el próximo sábado  se 
pasará a cobrar la contribución”. 
Però em sembla que ja m’he allargat massa.

                                                 Joan Serrat Montfort

Les remors d’un poble
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Fes-te voluntari/asolidaritat
S’explica que per mantenir l’equilibri vital cal que la 

fusta de la teva taula (vida), estigui ben suportada 
per potes, bones potes i per quantes més, millor; per-
què si en algun moment de la teva trajectòria alguna 
de les teves potes s’esquerda, es desencola, o ves a 
saber el que pot passar, la teva vida no trontolli massa, 
i es mantingui amb l’ajut de les altres potes.   
A Càritas ens sustenten diverses potes, totes elles im-
portants i imprescindibles.
Les nostres potes són: l’estructura de l’Entitat, els tèc-
nics i les tècniques, els i les nostres participants, les ad-
ministracions, els socis i simpatitzants i el Voluntariat.
El Voluntariat és la peça, ara per ara, màgica i del 
tot necessària per continuar amb les nostres tasques 
d’acompanyament i suport. Entre totes i tots ens cal 
anar buscant nous encaixos i versions de les feines 
que desenvolupa el voluntariat. 
Pensem actualment en un voluntariat no tant donat a 
una versió paternalista i proteccionista. Pensem en per-
sones que acompanyen altres persones. Ens sabem 
en el mateix pla, mirem cap a la mateixa direcció. El 
nostre paper és vehicular, fer de canal de transmissió i 
facilitar (sobretot) la vida quotidiana, la vida ciutadana. 
Sabem que hem d’anar cap a una versió del Voluntariat 
més globalitzadora i no cal dir que aquí hi estem tots i 
totes d’acord.
Càritas Salt és una Entitat gran. Portem més de 15 pro-
jectes d’acció social i comptem amb més de 120 perso-
nes voluntàries. La qual cosa suposa necessitat de tot 
tipus d’efectius, econòmics, materials i humans. 

Aprofito l’altaveu 
que em dona la re-
vista La Farga per 
fer una crida: 
Convidar-vos a for-
mar part activa del 
poble, treballant el 
Projecte que més 
s’ajusti al vostre per-
fil d’interessos, do-
nant el vostre temps 
i amb ell donant su-
port i acompanya-
ment. A Càritas Salt 
formem una Comu-
nitat convençuda del 
poder que dona el 
treball conjunt.

Sols/es no ho podem fer. 
Us necessitem per assolir La Justícia Social.

Si vols ser voluntari/a o soci col·laborador:
• Truca al 972 24 24 72
• Escriu-nos a salt@caritasgirona.cat
• Entra al web: www.caritasgirona.cat/salt
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casal Les Bernardes
El passat diumenge dia 7 de maig, es va celebrar al 

restaurant “la Carpa de l’Estany” de Banyoles, la festa 
dels padrins del Casal Cívic i comunitari de les Bernades 
de Salt. Aquesta festa, com cada any, l’organitza l’Asso-
ciació de Gent Gran les Bernardes. És un acte festiu on     
s’homenatja al “padrí i a la padrina” més gran de l’entitat. 
L’assistència al dinar va ser nombrosa, 117 persones es 
varen reunir per celebrar aquest reconeixement.  
L’acte va començar amb la salutació del president de l’as-
sociació, el Sr. Josep Boo, donant la benvinguda i agra-
int l’assistència a l’esdeveniment. La proposta de la nova 
junta és seguir amb la tasca començada per l’anterior, i 
amb ganes de millores dins les seves possibilitats. En el 
seu discurs va convidar a deixar sempre les portes ober-
tes a noves propostes i nous suggeriments. Tot seguit va 
prendre la paraula la regidora de la Gent Gran, la Sra. 
Isabel Alberch, agraint la tasca i el suport que rep des dels 
seus inicis. Va encoratjar a seguir endavant i continuar 
innovant tant en les activitats, com en l’atenció personal 
de l’associació.
El batlle de Salt, el Sr. Jordi Vinyes, es va dirigir als assis-
tents i a la nova junta, encoratjant-los a seguir amb el ma-
teix entusiasme i dedicació que ho han fet fins ara. Des de 
l’ajuntament va oferir ajuda i suport en moments puntuals, 
sempre que fos possible.  
El Sr. Lluís Coll, com cada any, va dedicar un poema als 
homenatjats que va recitar davant de tots els presents, i 
en va fer còpies per regalar als padrins i a l’associació. 
Mossèn Félix Mussoll, rector de la parròquia de Sant Cu-

gat, també fou 
convidat a 
aquest acte tan 
entranyable. 
La padrina 
d’aquest any 
2023 va ser la 
Sra. Dolors Ca-
pella i Duran de 
91 anys. Se li 
van lliurar  dife-
rents obsequis 
de part del casal, de l’associació  i de l’ajuntament. El 
padrí més gran del casal va ser el Sr. Josep Espejo de 
89 anys, però no va poder assistir a l’acte per motius de 
salut. En breu,  quan es recuperi se li farà l’homenatge 
que li correspon.
També es va lliurar una placa commemorativa de part de 
l’associació, en reconeixement a la seva tasca al capda-
vant de l’associació tant a la Sra. Teresa Bordas com al 
Sr Jordi Garanger, vocal i president de l’anterior junta. El 
Sr. Garanger no hi va poder assistir per motius de salut, 
recolliren la placa la filla i la néta.  
Va ser un dia festiu ple d’emocions, de regals, de somriu-
res i de música.
Desitgem de tot cor que el proper any també es pugui 
celebrar. 
Salut i gràcies a tothom.

Casal Cívic i comunitari Les Bernardes

Homenatge als padrins  
del Casal Cívic i Comunitari de les Bernardes
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cinema
Que quedi clar. No és una pel·lícula sobre Michael 

Jordan. És un relat sobre el costat fosc de les lle-
gendes d’èxit emmarcat exclusivament en despatxos, 
reunions i més reunions, discussions, trucades telefò-
niques, estratègies, negociacions d’alta volada, riscos 

econòmics ... i menjar 
ràpid.
Qualsevol aficionat 
al basquet està fami-
liaritzat amb el nom 
de Michael Jordan, 
per molts, el millor 
jugador de la història 
d’aquest esport. Va 
portar l’NBA a una al-
tra dimensió. Però al 
1984 no era més que 
un jugador que tot i 
que prometia molt, 
pocs confiaven que 
marqués un abans i 
un després en el món 
esportiu. El director 
Ben Affleck (molt mi-
llor que actor) sap 
vendre’ns una història 

i aconsegueix interessar-nos en una pel·lícula a on tot-
hom coneix el final.  
El gran mèrit del film és que conté molta informació uti-
litzant un guió àgil, ple de diàlegs ocurrents i molt ben 
pensats, personatges amb molt d’encant, amb sentit de 
l’humor i una emoció quasi ingènua. 
Matt Damon en la pell de Sonny Vaccaro ho clava com 
a oficinista amb panxa cervesera, amb una energia in-
creïble i contagiosa, en la pell de l’executiu que es va 
obsessionar en contractar un prometedor jugador de 
basquet -que preferia Adidas o Converse- com a porta-
dor de les esportives Nike, una associació que s’esten-
dria al marketing, a l’esport i fins i tot a la moda i que va 
representar una de les principals fonts d’ingressos per 
l’esportista i la marca. Ell és un dels motius per veure 
Air.
En el capítol femení, el pes és per Viola Davis que con-
necta molt bé amb el paper de Deloris, la mare de Jor-
dan i la importància que va tenir en la vida del jugador. 
Una dona del morro fort, que dona suport al seu fill per 
convertir-lo en el que estava destinat a ser. 
Una decisió intel·ligent és no mostrar en cap moment 
a Michael Jordan. La seva alçada deixa la cara del ju-
gador fora de pla, apareixent només d’esquena o ense-
nyant detalls de les seves mans, fet que incrementa la 
seva importància. Affleck va preferí que fos l’audiència 
que el projectés a la pel·lícula. 
La banda sonora d’Air és la música dels anys 80, la ubi-
cació temporal del film. Tangerine Dream, Cyndi Lau-
per, Bruce Springsteen i d’altres serveixen com apa-
rador per explicar la història. L’ambientació, el color, la 
música, la moda, l’esport, els cotxes i la cultura pop 
formen part d’una estètica supercuidada que reflecteix 
el 1984 en cada fotograma.  
Air és la història de les esportives d’un atleta que va 
canviar el món del basquet i el concepte d’indústria mo-
derna per sempre. 
Una pel·lícula molt ben calçada. 

Núria Heras Colomer

Air

DESCOBREIX EL NOU SERVEI A DOMICILI

COM FER LA TEVA COMANDA

1    Fes la teva comanda per telèfon o Whatsapp
Comanda mínima de 40,00 €

972 299 815 640 175 386

2   Comanda personalitzada
Digues quins productes vols i  les quantitats.

T’ho preparem per a congelar?
Si vols et preparem els productes per congelar, només cal 
que ens indiquis les quantitats de cada paquet.

3   T’ho portem a casa en 24-48h
Digues l’adreça on us ho hem de portar. 

El servei és gratuït!

CARNISSERIA CA L’ANDREU
C. Major, 76, 17190 Salt, Girona 
T. 972 299 815  M. 640 175 386

Segueix-nos a les xarxes
socials per estar al dia  de les novetats!

LA TEVA COMANDA SENSE
SORTIR DE CASA

CARNS
ELABORATS PROPIS Formatges

Xarcuteria
Cuinats
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Salt, carrer a carrer
Aquest carrer parteix del carrer Llarg, a l’alçada 

de can Ramis, i arriba fins al de Sant Antoni, 
completant amb aquest el traçat del camí ral des 
de Girona. Aquesta via de comunicació que discor-
re paral·lela a la sèquia Monar, feia d’enllaç entre 
els diferents molins fariners i drapers i servia per a 
transportar mercaderies cap a Girona, també va ser 
a on es va experimentar un fort creixement demo-
gràfic a partir del segle XVIII. En aquest carrer es 
barregen les cases antigues fruit d’aquest creixe-
ment, cases entre mitgeres noves, blocs de pisos 
entorn de les escoles i cap a la zona del Veïnat i 
diversos equipaments docents i d’ensenyament 
d’adults.
Els noms de les cases, segons en Pere Geli ((La 
Farga, núm. 9/1980), són: can Maret, can Botifarra, 
Can Bellerac, can Japot, can Tramuntana, can 
Verdaguer, can Sant Roc, can Palmada, cal Lleter 
i can Selmo. A més a més: can Melitó, cal Cigarro 
petit i ca l’Oliaire (abans can Palmada) segons 
l’aportació dels veïns. La instal·lació de les 
fàbriques tèxtils Mulleras i Coma i Cros (1862) va 
atraure un contingent important de població per 
treballar i viure a la zona.  
El carrer, encara que ara s’escriu Sant Dionís, no està 
dedicat al sant, sinó a la família Santdionís, propietària 
del mas Feixes on hi ha la torre de la Farga. Era una 
família noble i rica que posseïa terres, cases i molins 
arreu de la província. El mas Feixes es va construir 
al segle XIV i més tard s’hi va aixecar una torre de 
defensa: la torre de la Farga. Al segle XVIII es van 
vendre la propietat.
Al llarg dels anys i segons el moment polític, ha tingut 
diferents noms:
“Del segle XIII al XIX: Camí Ral de  Girona a Amer
  De 1887 a 1897: carrer dels Horts o Carretera Vella 
de Girona
  De 1897 a 1931: carrer de Sant Dionís
  De 1931 a 1939: carrer de l’1 de maig
  De 1939 a 1983: calle de San Dionisio
  De 1983 fins a l’actualitat: carrer de Sant Dionís “  
(Arxiu Municipal)

                                                                                         
La torre de la Farga. És una torre quadrangular de 
defensa de 15 m d’alçada, construïda amb rierencs 
i pedra tallada. Les obertures són d’estil gòtic i té 
espitlleres d’armes de foc al 1r i al 2n pis. Té adossat 

un mas de planta i pis a l’est.                      
El conjunt ha estat reformat en diverses ocasions, així 
com ha anat canviant de propietari. L’any 1572 es ven a 
Pere Llorens (del mas Llorens). El 1623 Emmanuel de 
Santdionís recompra la torre, el 1768 Josep Font passa 
a ser-ne propietari i el 1796 ja és dels marquesos de 
Camps a partir d’un matrimoni amb la família Font.
El 1781 s’autoritza l’establiment d’una farga d’aram. 
D’aquí el nom popular de la Farga. Aquesta activitat es 
mantindria fins a mitjan segle XIX. El 1876 era un molí 
fariner i va ser adquirida per Francesc Vilardell que 
seria l’amo de la Coma i Cros.
Actualment és un domicili particular. 
                                                                                 
Fàbrica el Molí. Passada la Farga, podem veure les 
restes de la façana d’aquesta fàbrica de filats que va 
quedar destruïda per un incendi el 1924 i que funcionava 
amb la força proporcionada per un salt d’aigua que hi 
havia al costat de la torre.

Central del Molí. Joan Coma i Cros  va  comprar 
després  el salt d’aigua citat, va ampliar  el  traçat de 
la sèquia i va construir  la Central del Molí per proveir 
d’energia elèctrica la fàbrica, coneguda popularment 
com Les Vetes i situada més avall. Des de 1992 , 
aquesta central és propietat de l’empresa Benjac, S.A.

Can Maret Vell. Es diu així perquè hi vivien els de can 
Maret des de 1890, a la casa petita del darrere,  primer 
(ca l’Antònia). Cap al 1930 es van traslladar a la de can 
Ramis, una mica més enllà, que passà a anomenar-se 
can Maret de l’Era o can Maret Nou.
A la casa vella s’hi van quedar dos fills solters del 

Carrer de Sant Dionís
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matrimoni Casellas Rabasseda.
En una finestra de la façana hi ha inscrit  l’any 1732, 
encara que hi ha hagut ampliacions posteriors. La 
darrera fa uns cent anys, quan es van casar Jeroni 
Casellas i Dolors Casals.
La casa tenia quadra per a les vaques i el cavall, rebost, 
cuina, menjador, un graner, 5 habitacions (pels mossos 
i la família) i pallisses. Abans de la guerra hi vivien unes 
14 persones.
La propietat era de cal Mut i els Casellas en van ser 
masovers fins a l’any 2000. Posteriorment es va vendre 
un parell de vegades.
Aquest mas està catalogat com a part del Patrimoni 
Arquitectònic de Salt.
En Jaume Casellas, 76 anys, ens diu que el seu germà 
va ser l’últim que va néixer a la casa vella.
Ell hi viu davant per davant. Al mig del carrer, que ara 
està obert per les obres, ens assenyala on era el pou 
del mas. Una mica més avall, es veu el lledoner de 
l’Escola Bressol, ens diu que  abans n’hi havia tota una 
filera. Tenen moltes branques perquè les feien servir 
per a fer-ne forques. Els seus pares feien d’hortolans. 
Quan la mare va quedar vídua, ell l’ajudava a estones 
perquè pogués anar a vendre verdures al mercat de 
Girona. Un cop jubilat, es cuida d’un petit hort a casa.
Can Maret Nou. L’avi d’en Jaume Casellas va ser 
qui va comprar l’Era a la família Ramis. Hi havia 3 
masovers que van haver de marxar. Avui en dia encara 
s’hi conrea planter.

Equipaments de la zona

Hotel d’Entitats Les Bernardes. És un equipament  de 
la Generalitat per donar suport a entitats sense ànim de 
lucre amb finalitats cíviques i socials, com les següents: 
la ludoteca, Casal dels Infants per l’Acció Social als 
Barris, Fundació Sergi, Valentes i Acompanyades, 
Associació Educativa Nousol, Fundació Intermèdia, 
Càritas, Salt Sardanista, Federació Esportiva Catalana 
de Paralítics Cerebrals, Federació Catalana  d’Esports 
de Persones amb Discapacitat Física. Ires, Fundació 
Institut de Reinserció Social, Associació Catalana per 
al Parkinson  i  Punt Òmnia Salt.
                                                              
Escola Bressol el Lledoner. Està en funcionament 
des del curs 2003/04 i té un total de 82 alumnes des  
dels 4 mesos fins als 3 anys. El nom del centre és pel 
lledoner que hi ha al davant, catalogat d’interès històric.  
                                                          

Escola la Farga. El 22 d’octubre de 1973 es va 
inaugurar el nou centre amb el nom de Menéndez Pidal, 
en els terrenys de les antigues Escoles Nacionals que 
tenien l’entrada pel carrer Major. Amb la recuperació 
de la independència de Salt, passà a denominar-se la 
Farga. És un centre de doble línia d’Educació Infantil i 
Primària i compta en  l’actualitat amb 355 alumnes.
Centre de Formació d’Adults Les Bernardes. L’any 
1994 l’Escola d’Adults es traslladà aquí des de l’antic 
emplaçament a La Cooperativa.
Aquest curs  hi ha 1.047 alumnes matriculats en 
algun dels ensenyaments que conformen  la seva 
oferta educativa: Cicle Ed. Secundària, accés a 
Cicles Formatius de Grau Mitjà i Superior, accés a la 
universitat, majors de 25 anys, anglès, castellà i català, 
informàtica i  formació instrumental (alfabetització i 
nivell bàsic)
Col·legi Pompeu Fabra. Va ser inaugurat el 1971 i és 
un centre d’una línia, d’Infantil (77 alumnes), Primària 
(154 alumnes) i Secundària (125 alumnes). Aquest 
curs han estrenat un mòdul nou d’aules per I-4 i I-5.
Nou institut  Salvador Sunyer. Entre el Parc Monar i 
La Farga, està prevista la construcció d’aquest institut 
que ara es troba  davant de l’Espai Gironès en aules 
prefabricades. També hi haurà espai per a l’Escola 
d’Adults. L’ajuntament ja n’ha cedit els terrenys 
a Ensenyament perquè en redacti el projecte de 
construcció.
L’arbrat. A banda del Lledoner de l’escola Bressol, hi 
ha troanes i til·lers  davant de l’escola la Farga; una 
olivera, un arboç, xiprers i un plàtan davant de l’hotel 
d’Entitats; lledoners al pàrking i saboners de la Xina 
davant la Torre de la Farga i a banda i banda del carrer 
a partir del pont del Molí i fins a Sant Antoni.
No hi ha gaire establiments comercials, a excepció d’un 
espai de teràpies naturals i la Bodegueta. A can Maret 
Nou  venen planter i a can Sitjà, a més a més,  grana 
i pinso.
                                                                            

En Quim Tarrés de can Botifarra (77 anys) es dedica 
al conreu de carbasses al seu hort prop de la Coma i 
Cros. D’un any per l’altre, quan són ben seques, en fa 
muntatges amb elements naturals. Casa seva és una 
exposició permanent a on se’n poden veure de grosses 
i de petites, rodones o allargades,  personalitzades com 
a figures humanes, ninots o animals. La seva dona, 
la Remei Riera, aconsegueix els efectes definitius 
pintant-les. Per la Fira del Cistell, n’exhibeixen al seu 
pati perquè la gent pugui entrar-hi.
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Hola a tothom! Recordeu que ens trobem a les 5. Si 
avui és dimarts o divendres, aquest és el missatge que 
repetim des de fa un any per convocar els integrants de 
l'Espai Nosaltres. Un any que des de Càritas i el Servei 
d'Acollida de l'Ajuntament van veure la necessitat de 
crear una activitat per fer xarxa i fomentar l'ús de la 
llengua amb persones que ja en tenien nocions, perquè 
havien fet o estaven fent algun curs d'aprenentatge. 
El nom triat no és casual. Nosaltres, ens implica a tots. 
L'esforç i la voluntat ha de ser de tots i totes. Es tracta 
d'un espai on construir el Nosaltres nou i diferent que 
formem totes les persones que actualment vivim a Salt, 
de diversos orígens i amb la mateixa voluntat de ser 
bons veïns.
Així doncs, vam començar a caminar per crear un espai 
en català i afavorir la conversa a partir de material de 
suport, jocs de llengua o d'estratègia, sortides, cuina 
d'intercanvi, alguna pel·lícula, música i cançons, 
participació en activitats culturals del poble, ceràmica..., 
i alguna classe de repàs per 
aclarir dubtes. Activitats en 
grup que faciliten l'intercanvi 
d'informació i el diàleg, com 
també el coneixement mutu 
i els lligams personals. 
La procedència dels i les 
participants és diversa, 
així com l'edat. La llista és 
nombrosa, però no sempre 
podem comptar amb tothom, 
perquè les circumstàncies 
de formació, treball o 
familiars són també diverses. 
El juny de l'any passat es va 
plantejar al grup de participar 
en el torneig de Futbol 7 de la 
Festa Major. Una bona colla 
va respondre positivament, 
i amb l'entrenament d'en 
Manel Carbó, exjugador 
professional de futbol, va 

començar el recorregut de l'equip D'arreu atlètic, que 
aquest curs ha participat en una lligueta promoguda pel 
GEiEG.
La valoració de l’Espai Nosaltres, després d’aquest 
primer any, és molt positiva. Destaquem la constància 
d’algunes de les persones participants i la implicació 
de les catalanoparlants que faciliten la dinàmica del 
grup cada setmana. La veritat és que tots plegats ens 
ho passem bé i ens trobem a faltar quan algú no pot 
venir... Darrerament, s’hi han sumat dues persones 
d’Òmnium Cultural, enfortint la causa comuna.
Des d’aquí volem animar altres veïns i veïnes de Salt a 
participar d’aquest espai, que té tan sols la pretensió de 
fer que tots nosaltres ens sentim part activa d’aquesta 
nostra vila.

Flora Ridaura i Pilar Velázquez,  
de l’Espai Nosaltres

Espai Nosaltres. 1r aniversari

En Moisès Auguet té 86 anys, era planxista  i en fa 
26 que fa maquetes de fusta d’edificis i monuments de 
Salt i d’arreu. A les tardes, se’l pot veure treballant al 
seu taller, on té exposades moltes de les seves obres. 
N’ha fet exposicions a les Bernardes, la Biblioteca  i a 
la Coma i Cros.

Fonts consultades: L’Abans, Recull Gràfic 1880-1965 i 1960-1985, efa-
dós, Editorial,  Arxiu Municipal, Les centrals elèctriques de la Séquia 
Monar, Joan Sureda i Canals, (www.eldimoni.com) i Jaume Casellas.

Pilar Velázquez

espai nosaltres
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Parem màquines! Això és el que passa durant una 
setmana del mes de març a Secundària: les clas-

ses s’aturen i l’organització canvia. Aquesta setmana 
els alumnes de 1r, de 2n i de 3r d’ESO fan el treball 
de síntesi, un conjunt d’activitats interdisciplinàries, fe-
tes en equip, que busca que els alumnes apliquin de 
manera pràctica els coneixements i les habilitats ad-
quirides durant el curs. En paral·lel, els alumnes de 4t 
d’ESO elaboren el seu projecte de recerca, un conjunt 
d’activitats de recerca i de descobriment sobre un tema 
escollit per ells mateixos i que serveix per a comprovar 
el seu grau d’autonomia i la seva capacitat per a treba-
llar en grup. 

Enguany, els alumnes de 1r d’ESO van descobrir al-
guns dels enigmes que amaga la ciutat de Girona. A 
través de la lectura d’algunes de les llegendes més co-
negudes de la ciutat, els alumnes van haver d’elabo-
rar les titelles dels personatges que les protagonitzen: 
el Tarlà, Sant Narcís, la Cocollona, la Majordoma de 
Sant Narcís, la Bruixa de la Catedral… i van explicar 
als seus companys la seva llegenda durant una ruta 
pel Barri Vell. També van fer d’actors i actrius quan van 
interpretar un conte una mica esbojarrat basat en per-
sonatges dels contes tradicionals. Finalment, la part 
més científica la van posar en pràctica quan van anar a 
investigar les plantes i els arbres del Pla dels Socs per 
veure com el bosc mediterrani s’adapta al clima. 

Els alumnes de 2n d’ESO van analitzar les causes i 
les conseqüències del canvi climàtic i van reflexionar 
sobre què es pot fer per a capgirar aquesta situació. 

ensenyament Treballs de síntesi i projectes de recerca

Després d’una breu introducció sobre la situació actual, 
cada grup va treballar un tema diferent relacionat amb 
el canvi climàtic: l’efecte hivernacle, la desforestació, 
els microplàstics, els fenòmens atmosfèrics extrems, 
l’extinció dels animals i les espècies, l’escassetat de 
l’aigua, l’estat del fons marí, el desglaç dels pols i l’apa-
rició de noves malalties. Tot això, juntament amb l’estu-
di biòtic del riu Ter i les visites que van fer a la incinera-
dora i a la potabilitzadora, els va proporcionar una bona 
perspectiva de la situació real del nostre entorn. 
Els alumnes de 3r d’ESO van ser seleccionats per a 
formar part d’un grup de cosmonautes per a viatjar a 
la Colònia Ganímedes, situada en una de les llunes 
de Júpiter. Per a poder passar aquesta selecció, van 
haver de construir naus espacials, inventar un sistema 
d’aterratge segur, crear un telenotícies sobre les “joies” 
materials i immaterials de Salt, entre d’altres activitats. 
Creieu que finalment van ser seleccionats o continuen 
al Pompeu?

Finalment, els alumnes de 4t d’ESO, en grups de tres 
o quatre, van fer un treball sobre un tema concret que 
ells mateixos van escollir segons els seus interessos: 
els drons, l’NBA, la bellesa de la dona al llarg de la his-
tòria, la Girona cinematogràfica, les ones, els escape 
rooms, els podcasts i les plantes aromàtiques. A través 
de la recerca d’informació, de la descoberta i de les 
entrevistes a persones especialitzades, cada grup va 
poder aprofundir en el tema escollit. Posteriorment, els 
alumnes van exposar de manera oral davant dels seus 
companys de Secundària tot allò que havien descobert. 

 Aquí podeu consultar tots 
els projectes de recerca (4t 
ESO) d’aquest curs. 

Equip docent de Secundària 
Col·legi Pompeu Fabra
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Com cada any, el Cicle Formatiu 
de Jardineria i Floristeria, amb 

la col·laboració de l’alumnat de 
4t d’ESO, va tornar a participar a 
Temps de Flors de Girona. Aquest 
any el muntatge es va fer a l’espai 
del Jardí de l’Àngel, molt a prop de 

la plaça de Sant Pere. 
La creació, Homenatge a les hortes, com el seu nom 
indica, era un homenatge a les hortes de Salt i de 
Santa Eugènia, motor social i econòmic de la zona 
durant dècades. Per poder homenatjar a les 58 ha es 
va ocupar l’espai seguint els tres nivells del Jardí de 
l’Àngel, així es va aconseguir fer un circuit complet per 
poder apreciar tot l’espai amb més detall.  

A la part inferior del jardí, el muntatge constava d’una 
maqueta que representava una masia i un hort amb 
diverses fileres plantades de diferents cultius d’horta i 
flora auxiliar. A mitjana altura del jardí hi havia un bancal 
amb un galliner. Finalment, a la part superior hi havia 
un microtúnel on es podien apreciar totes les fases de 
creixement de l’enciam. Els alumnes de 4t d’ESO van 
elaborar unes gallines, pollastres, pebrots i tomates per 
integrar-los en la composició.

La participació a Temps de Flors és un dels 6 projectes 
del Mòdul Professional de síntesi que realitza l’alumnat 
de segon curs del Cicle Formatiu de Grau Mitjà de 
Jardineria i Floristeria. Es realitzen diferents fases 
perquè l’alumnat es formi i consolidi coneixements ja 
treballats. Les fases són: 

● Elaboració de la documentació seguint les 
bases per a poder participar a l’exposició floral 
Temps de Flors (antecedents, participació en 
anys anteriors, espai sol·licitat, replantejament 
de l’espai, disseny de l’espai, disseny del 
projecte, elaboració del projecte, presentació 
del projecte). 

● Càlcul del pressupost de materials i vegetals 
per a la realització del muntatge.

● Construcció del muntatge amb la col·laboració 
de l’alumnat de primer de CFGM de Jardineria 
i Floristeria. 

● Manteniment del muntatge i visita dels diferents 
espais de Temps de Flors.  

El cicle de les plantes (en anglès) jardineria
● Desmuntatge de la composició, també amb la 

col·laboració de l’alumnat de primer de CFGM 
de Jardineria i Floristeria. 

Aquest projecte 
comporta un 
a p r e n e n t a t g e 
significatiu on 
es genera una 
experiència de 
c o l · l a b o r a c i ó 
amb l’entorn 
social; alhora 
permet mostrar al 
públic una petita 
obra efímera, 
r e i v i n d i c a n t 
una idea. I és 
que el treball a les hortes ha constituït un sistema de 
subsistència bàsic, un reservori de biodiversitat per al 
medi i un mètode de conservació del paisatge natural. 
A més, s’hi obté un producte de proximitat, amb unes 
qualitats organolèptiques clarament superiors i amb 
un sistema de producció sense aplicació de productes 
químics, molt més tradicional i natural.

De fet, cultivar és una paraula interessant: qui cultiva 
es cultiva, es torna previsor, observador, mira el cel i les 
formigues i sap si plourà o no, mai s’estressa i sempre 
va fent.

I és per aquest motiu que s’ha volgut fer un petit 
homenatge a aquesta tasca tan gran. Un homenatge 
a les hortolanes i hortolans que durant diverses 
generacions han cuidat i cultivat un espai perquè 
esdevingui un element característic i indispensable del 
paisatge de les Ribes del Ter.

Solucions a les activitats de l’article de l’anterior publicació:

Activitat 1 Activitat 2

Núm. Concepte Núm. Concepte
1 Seeds 4 Seedling
2 Seed planting 5 Sprout
3 Germination 6 Pollination

Concepte Núm. Concepte Núm. Concepte Núm.
Chick 1 Break through 3 Bud 5

Sunlight 7 Absorb 8 Seedling 12
Pollinate 11 Watering 2 Germination 13

Grow 4 Sprout 9 Root 10
Stem 6
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114096-1263235L 

 Cortina nit i dia

 Tot tipus de cortines

 Funda nòrdica

 Cobrellits

 ‘Plaids’ i coixins

Barnussos i tovalloles

 Teixit tió  Teixit de monstres de colors  Teixit vestir

 Cobrellits  Funda nòrdica

 Somiers i matalassos Tovalloles

.

Activitat 2



34

He treballat durant molts anys com a educadora am-
biental. Majoritàriament explicant  els diferents eco-

sistemes i la relació/connexió de les persones amb els 
diferents espais naturals que ens envolten.
A més a més, durant molt de temps he treballat com a 
educadora del Museu de l’Aigua de Salt, on es dona a 
conèixer la importància de l’aigua com a element natural 
essencial i bàsic per la supervivència dels éssers vius.
En cada una de les visites, no em cansava de repetir el 
mateix…. A l’Aigua no se li dona la gran importància 
que té… perquè no suposa cap esforç per a obtenir-
la i arribarà un dia que no hi hauran les condicions 
climatològiques idònies per a completar el cicle de 
l’aigua natural: evaporació, translació i precipitació.
Gràfic del Cicle de l’Aigua. Referència Viquipèdia (per 
a obtenir la informació més fàcil i completa del que us 
estic explicant)
La Terra, també anomenat, Planeta Blau, té un 71% 
d’aigua salada i un 21% d’aigua dolça (superfície i 
subterrània). Aquesta és la més utilitzada pels éssers 
vius terrestres per créixer i desenvolupar-se. Però els 
humans també l’aprofitem per usos domèstics, agrícoles 
i ramaders, industrials i naturals… I en conseqüència la 
transformem en aigües contaminades. I no potables.
Us adoneu del gran desequilibri de recaptar, utilitzar i 
reintroduir aquest bé de la natura? Per cert, l’aigua no 
es fabrica. 
Feia molts anys que es parlava que hi hauria un 
període de sequera molt greu i que afectaria en el 
subministrament d’aigua, però no se n’ha fet cas 
fins que ens hi hem trobat. 
Havia d’arribar. Havia d’arribar per a adonar-nos 
de la importància de l’aigua i del gran desequilibri 
que hem provocat durant tants anys i  perjudicant 
la resta d’éssers vius (flora i fauna) que no tenen 
cap culpa del canvi climàtic.
Tenim el mal costum de pensar que nosaltres 
no podem fer res per canviar les coses. Estem 
equivocats, cada gota d’aigua és molt important 
per a poder ajudar a la natura a “curar-se”. 
A veure, si d’una vegada aprenem la lliçó i entre 
tots/es li donem el respecte que es mereix.
I com diu el refrany…. De mica en mica s’omple 
la pica!

M. Helena Rodríguez i Morell
Educadora Ambiental.

Salt, 8 de maig de 2023

L’aigua natura
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Desatenció envers les persones grans Salt a debat
Les persones grans es 

troben davant d’un 
descontentament ge-
neralitzat amb el sector 
bancari.   Els tenen en 
gran DESCONSIDERA-
CIÓ, degut a que es tro-
ben amb dificultats per 
interactuar amb el seu 
banc, caixa, serveis pú-
blics...
Ara, gairebé tot es fa a 
través de la BANCA VIR-
TUAL. La digitalització 
forçada es multiplica i 
deixa  la gent gran sen-
se protecció. S’han redu-
ït sucursals,  hi manquen 

caixers i sobretot hi ha poca  atenció personal. Aquest 
col·lectiu  es troba davant un gran problema a l’hora de 
fer les seves gestions bancàries.  El que no necessiten 
aquestes persones és tantes targetes,  tant diners plàs-
tic,  tants pagaments mitjançant els mòbils o similars,  
el que realment NECESSITEN ÉS DINER EFECTIU 
. Actualment, tanquen oficines, tanquen caixers o no 
funcionen,  i el que és pitjor,  és la reducció de funcio-
naris  per atendre les gestions  personals. Són indignes 
les cues de gent que es formen en les entitats bancàri-
es tot esperant ser ateses. És una manca de respecte 
pels nostres grans, considerant que les gestions que 
demanen  són referents a la gestió dels seus diners. 
Quant a les cites prèvies via  online són un altre malde-
cap afegit.  Si a  casa hi ha joves disposats a ajudar és 
un gran què, però no sempre és així,  hi ha persones 
que viuen soles i no tenen a ningú que els hi solucioni 
aquest tipus de problemes. Una altra de les queixes és 
el  cobrament  de comissions, és massa elevat. 

Considerem que a les persones grans, després de tota 
una vida de complir amb els seus deures, ara els toca 
gaudir d’uns DRETS que no es reconeixen.  Necessi-
tem que se’ns faciliti la vida, posar fi a les desigualtats, 
posar fi a l’exclusió . 
El nivell actual de les noves tècniques avança amb tren 
d’alta  velocitat i nosaltres anem amb un regional. Per 
tot això que hem comentat, SALT A DEBAT vol mostrar 
el seu enuig davant d’aquesta generació que se sent 
desatesa a l’hora d’anar al banc. 
SALT A DEBAT proposa fer una campanya per recollir 
signatures i presentar-les a les entitats corresponents. 
Volem MÉS ATENCIÓ PERSONALITZADA , i més ofi-
cines repartides a diferents parts del poble. 
. 

GRUP DE SALT A DEBAT
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Resum meteorològic: abril 2023

el temps
Dies 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15
Temperatura Mínima 9,9 5,4 7,5 4,2 2,6 5 5,2 7,2 4,3 8 7,7 9,3 8,4 5,4 8,1
Temperatura Màxima 19,4 20 19,5 18,1 20,3 20,3 22,6 19,4 21 24,3 23,1 23,3 16,9 19,5 21,3
Mínima Parc Monar 8,9 4,3 5,8 2,6 0,5 2,1 2,9 4,2 1,7 5,7 4,9 7,7 6,4 3,3 5,9
Pluja/(mm) 20            Ip, 0,8 

Dies 16 17 18 19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 29 30 31
Temperatura Mínima 5,2 4,6 10,8 5,8 7,8 7,8 13,3 10,6 12,2 12,6 13,4 13,9 12,4 15,5 15,5 
Temperatura Màxima 22,3 21,7 17,3 21,7 24,2 23,4 24,7 24,7 22,3 24,6 23,4 26,9 26,7 27,3 25,2 
Mínima Parc Monar 2,5 1,7 10,1 3,7 4,5 6 10,9 8,9 10,8 10,3 12,3 12,2 10,7 14,4 13,4 
Pluja/(mm)   0,5 Ip. 1,8   3,1  1,1  1  3,9 1 

Dies de pluja: 6
Màxim en un dia: 20 (mm)

Pluja acumulada: 33,2 (mm) 
Temperatura màxima:  27,3 el dia 29 d’abril

Temperatura mínima: 2,6 el dia 5 de gener

ab
ril

 d
e 

20
23

Fonts: Gerard Taulé (Salt-XOM)

Temperatures i pluviometria

Farmàcies de guàrdia

Mes d’abril força càlid, però encara n’hi ha de més cà-
lids a Girona i Salt. Aquest abril ha tingut 16,0ºC com a 
temperatura mitjana a Girona-Sèquia, el més càlid des 
de 2002 és l’abril del 2011, amb 17,1ºC, de la mateixa 
forma que a Salt-Plaça Sant Cugat també és el més 
càlid des de 1999 (inici de la sèrie) amb 16,5ºC. Aquest 
abril ha tingut una temperatura mitjana de 15,4ºC 
a Salt-Plaça Sant Cugat, per tant ha quedat a 1,1ºC 
d’igualar el rècord de l’abril de 2011. Fora dels efectes 
de l’illa de calor urbana ha estat un abril encara menys 
anòmal tèrmicament, absoluta. Encara ha glaçat a les 
Deveses de Salt, -2,6ºC de mínima absoluta.
 A Salt-Plaça Sant Cugat hem tingut 15,4 ºC de tem-
peratura mitjana aquest abril, 22,7 ºC la mitjana de 

les màximes i 8,4 ºC de les mínimes, l’anomalia és de 
+1,4 ºC respecte a  la mitjana climàtica de 1999-2023. 
27,3ºC de màxima absoluta i 2,6ºC de mínima absolu-
ta, els rècords respectius de màxima i mínima absoluta 
de l’abril des de 1999 fins a 2023 a la  Plaça Sant Cugat 
de Salt són de 33,1ºC el 8 d’abril de 2011 i 0,1ºC el 22 
d’abril de 2001. La conclusió és que ha estat més la 
percepció que ha estat un mes d’abril molt càlid que la 
realitat. Probablement, ha influït molt en aquesta per-
cepció l’elevada insolació, l’escassa precipitació i el fet 
que des dels mitjans de comunicació parlessin de molts 
rècords aquest abril. 

                 Gerard Taulé Codinach

FARMÀCIES de guàrdia
Mes de juny     Mes de juliol

MIGUELEZ, Major, 20 - 972230568  Dies:  13 - 26  :  9 - 22       

ESCATLLAT, Guilleries, 60 - 972230103  Dies:  4 - 17 - 30  : 13 - 26 

JUBERO, Major,157 - 972233518  Dies:  1 - 14 - 27   :  10           

BALERI, Pla de Salt, 15 - 972441001  Dies:  6 - 19 - 24  :  2 - 15 - 28 

DOMENECH, Llevadores, - 7-9 - 972439935  Dies:  8 - 21 :  4 - 17 - 30 

MORENETA, Moreneta, 39 - 972607237  Dies:  10  :  6 - 19

PLAÇA DELS PEIXOS, Esteve Vila,1 - 972978376  Dies:  9 - 16   :  5 - 18 - 31   

NIETO, Àngel Guimerà, 75 - 972233645  Dies:  2 - 28  :  11 - 24                             

ORDIS, Pg. Països Catalans, 65 - 972237704  Dies:  3 - 22 - 29  :  12                   

MUÑOZ, Pg. Països Catalans, 145 - 972243412  Dies:  5 - 11 - 18 - 23  : 1 - 14 - 23 - 27 

ROSA AGUER, Major, 269 - 972231249  Dies:  12 - 25  :  8 - 26                       

NOGERA, Pg. M. de Camps, 20 - 972232578  Dies:  7 - 15 - 20  :  3 - 16 - 25 - 29 

BROSSOLEY, (Espai Girones) - 972439189  Dies:                         :  7 - 20
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Elaboració:
Poseu el forn a escalfar (a uns 180º) (atenció!!!, el forn, només amb l’escalfor de sota 
i no la de sobre o gratinador).
Barregeu en un bol gros tots els ingredients per aquest ordre: els rovells d’ou i el sucre, 
l’oli, el llevat i la farina, tamisada.  Treballeu bé la massa i, per últim, les maduixes ta-
llades a daus o rodanxes (reserveu-ne unes quantes per posar a sobre per a decorar) 
i les clares muntades a punt de neu que les incorporarem vigilant que es mantingui tot 
l’aire aconseguit.
Aboqueu la massa al motlle, amb paper de forn a sota perquè no s’enganxi o bé  un-
tant el clàssic oli i un polsim de farina. Hi poseu les maduixes a rodanxes ben presen-
tades per sobre i hi aboqueu sucre glaç.
Poseu el motlle al forn a foc mitjà, uns 170º, durant aproximadament uns 45-50 minuts. 
Passat aquest temps pareu el forn i deixeu-ho reposar una estoneta.
Com a opció: si les maduixes que hem col·locat al cim han quedat cobertes per la 
coca, podeu decorar-la amb melmelada de maduixa.

Recepta de la Sra. Helena Rodríguez Morell  
del grup de Les Cuineres de Salt

Ingredients: 
• 3 ous
• 150 g de sucre
• 250 g de farina blanca o integral
• 1 iogurt natural
• mig got d’oli

Coca de maduixesgastronomia

• 1 sobre de llevat en pols
• 250 g de maduixes
• sucre en pols
• melmelada de maduixes per a decorar (opcional)
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demografia

Remigia Chamorro Martínez, 91 anys 26/03/2023
Eva Artasona Rodríguez,65 anys 27/03/2023
Rosa Ripoll Casals,91 anys 29/03/2023
Estrella Capella Font,84 anys 29/03/2023
Lorenzo Zapata López, 82 anys 01/04/2023
Florencio Rodríguez Collado, 87 anys 09/04/2023
Montserrat Sarrà Padrosa,86 anys 12/04/2023
Paquita Vilà Cubarsí,93 anys 25/04/2023
Juan Carlos Pantín Domínguez,66 anys 26/04/2023
Carmen Pla Sidera,90 anys 27/04/2023
Fernando Pedro Molina,63 anys 04/05/2023

Felicitat Arribas Arranz,86 anys 07/05/2023
Pepe Gómez Rodríguez,90 anys 15/05/2023
Àngel Juanhuix Manau,78 anys 15/05/2023
Marta Juanola Garrigolas, 91 anys 16/05/2023
Tomàs Roura Rovirola,89 anys 17/05/2023
Rosa Méndez Sansano,30 anys 20/05/2023
Jordi Viñolas Rabionet,63 anys 20/05/2023
José Benítez Reína,90 anys 24/05/2023
Josep Roses Costa,91 anys 25/05/2023
Manuel Jiménez Galván,76 anys 25/05/2023de

fu
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Rafael A. Caro Osuna 
Maria Pilar Almagro Cantón 01/03/23

Ignacio Mumany Romagosa 
Carmen Tébar Fernández 24/03/23

Marco T. Figueroa Godoy  
Tamara Y. Madariaga  Rodas 24/03/23

Antonio I. Sánchez Gallardo 
Julia Moreno Lara 24/03/23

Mohamed Bouadar 
Sara El Maaroufi Belayachi 30/03/23

José M. Masó Castro 
Marta Borrell Pascual 13/04/23

Isabella J. Garcia Ochoa 08/03/2023
Amina Touray Kanteh 11/03/2023
Ferdia D. Okonkwo 13/03/2023
José A. Nguema Obono 13/03/2023
Alondra S. Varela Varela 15/03/2023
Alek Novoa Garmendia 19/03/2023
Youssef Azdad 22/03/2023
Eva Mateos Garcia 25/03/2023
Dylan Villarroel Vallejos 25/03/2023
Anijad Mouali 25/03/2023
Alia Chanhoute El Haddouti 27/03/2023
Izam D. Castro Díaz 28/03/2023
Yassin Zeaje 30/03/2023
Gala D. Coello Raudales 30/03/2023
Rawae Seamari 30/03/2023
Layan Azzaminiouri 30/03/2023

El Hassan Boutjalikht 
Margarita Ferrón Silva 14/04/23

Salvador Campos López 
Laia Barreiro Colom 14/04/23

Hernán J. Lambert Ramirez 
Ainoa Cortés Perez 14/04/23

Xavier Puig Puig 
Carmen Z. Doménech G. M. 22/04/23

César F. Solano Paucar 
Verónica M. Castillo Sarango 28/04/23

Jordi Vergés Vall.llovera 
Remedios Fernández Moreno  28/04/23

Magette Ndiaye Mballow 01/04/2023
Adam Mariami 03/04/2023
Shams El Arguioui 04/04/2023
Amira Metrouf 05/04/2023
Osawese P. Igierobo 06/04/2023
Salimata Diakite 07/04/2023
Jumana Diaa 07/04/2023
Saja El Bouchti 09/04/2023
Dilsher Singh Kaur 11/04/2023
Sadio Diao Diao 11/04/2023
Owusua A. Boadi Adawaa 12/04/2023
Aminata G. Balde Balde 12/04/2023
Firdaws Meziane Ougariyane 12/04/2023
Anuar El Ouazzani 19/04/2023
Fatou Lo 19/04/2023
Baffoe A. Nartey 20/04/2023

Javier Hernández Garcia 
Fatima Ouabi Ahitaou 12/05/23

Ahmed El Beghdadi 
Salima Acharki Belhaj 12/05/23

Mohamed Barighach El Fari 
Amina Boubes Ahaouil 12/05/23

Luis A. Garcia Nuñez 
Lourdes A. Ayala Hernández 13/05/23

Miguel A. Pérez Díaz 
Rosana Dominguez Lavadores 17/05/23

Pablo D. Acosta Crux  20/04/2023
Sarah A. Dilbert  Garcia V. 23/04/2023
Abdouramane Ba 24/04/2023
Vanesa Appiah 26/04/2023
Noel López Reviriego 27/04/2023
Ilyas El Marsse Boughassal 27/04/2023
Jeneba Torres Sesay 28/04/2023
Bayan El Handa 30/04/2023
Ibrahim El Moussasoui 30/04/2023
Rayan Chadli El Ouarti 01/05/2023
Ekamveer Singh 02/05/2023
Aiden Castro Pineda 08/05/2023
Jonàs A. Raudales Vásquez 12/05/2023
Alma Ortiz Pérez  18/05/2023
Leonardo Tsibiy 21/05/2023na
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Javier Hernández Garcia 
Fatima Ouabi Ahitaou 12/05/23

Ahmed El Beghdadi 
Salima Acharki Belhaj 12/05/23

Mohamed Barighach El Fari 
Amina Boubes Ahaouil 12/05/23

Luis A. Garcia Nuñez 
Lourdes A. Ayala Hernández 13/05/23

Miguel A. Pérez Díaz 
Rosana Dominguez Lavadores 17/05/23

Pablo D. Acosta Crux  20/04/2023
Sarah A. Dilbert  Garcia V. 23/04/2023
Abdouramane Ba 24/04/2023
Vanesa Appiah 26/04/2023
Noel López Reviriego 27/04/2023
Ilyas El Marsse Boughassal 27/04/2023
Jeneba Torres Sesay 28/04/2023
Bayan El Handa 30/04/2023
Ibrahim El Moussasoui 30/04/2023
Rayan Chadli El Ouarti 01/05/2023
Ekamveer Singh 02/05/2023
Aiden Castro Pineda 08/05/2023
Jonàs A. Raudales Vásquez 12/05/2023
Alma Ortiz Pérez  18/05/2023
Leonardo Tsibiy 21/05/2023

L’acudit follpoti poti

Encreuats

Solució

Sopa de lletres
torb
aiguat
calitja
pedra
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pluja
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HORITZONTALS
1. Tècnic esportiu que dirigeix els entrenaments dels 
atletes en llur activitat específica.
2. Infracció del reglament intencionada comesa per 
un jugador de manera deliberada, castigada amb 
una sanció
3. màxima pena imposada a un equip per falta greu 
comesa dins l’àrea de porta pròpia, per la qual pena 
l’equip contrari llança la pilota contra la porteria des 
d’un punt concret.
“4 Jugador que forma part de la línia davantera i 
té funcions ofensives.”
5. nom del jugador, que te sempre el numero 1

VERTICALS
6. persona encarregada d’interpretar les regles del 
joc, de sancionar els jugadors que les transgredeixen 
i, en els casos dubtosos, de decidir el guanyador i el 
perdedor.
7. assistent a l’àrbitre
8.Petit full de cartolina de forma rectangular que pot 
ser vermella o groga, segons la gravetat de la falta 
comesa per el jugador
9. Objecte en forma de bola fet de cuir, goma, roba, 
plàstic o algun altre material, ple d’aire o massís, que 
es fa servir per jugar o per practicar alguns esports
10. Posició futbolística, més prop de la línia de meta 
contrària que la pilota i el penúltim adversari, tret que 
es trobi dintre del seu propi camp.




